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Ritmul construcțiilor pentru agricultură 
trebuie intensificat

Aproape că nu există unitate agri
colă socialistă de pe întinsul patriei 
noastre in care să nu se fi ridicat sau 
să nu se ridice noi construcții. Se 
construiesc remize pentru adăpostirea 
mașinilor și utilajelor cu care sînt în
zestrate unitățile noastre socialiste, se 
ridică noi locuințe și cluburi, cantine 
și băi pentru oamenii muncii care lu
crează în agricultură. Crește numărul 
construcțiilor destinate dispensarelor 
veterinare, stațiunilor experimentale, 
adăposturilor pentru animale.

Pentru a ilustra amploarea con. 
strucțiilor din agricultură, este sufi
cient să arătăm că anul acesta, volu. 
i.iul lucrărilor este cu aproape 30 la 
sută mai mare decît anul trecut. In 
muite părți, prin folosirea materiale- 

?r de construcție prefabricate, ritmul 
lucrărilor este cu mult superior față 

de ultimii ani. A crescut numărul ma. 
șiniior și utilajelor noi cu o mare 
productivitate, repartizate șantierelor 
de construcții din agricultură.

La baza succeselor înregistrate 
pînă acum stă, pe deoparte, interesul 
cu care unitățile constructoare s-au 
preocupat să respecte prevederile 
contractuale, cxecutîrid în termen 
construcții trainice, corespunzătoare 
scopului pentru care au fost proiec
tate. Pe de altă parte, aceste succese 
se datoresc strădaniilor unităților 
beneficiare care au sprijinit îndea
proape pe constructori în munca lor. 
punîndu.le la dispoziție mijloace de 
transport și brațe de muncă pentru 
grăbirea lucrărilor începute. Pe șan
tierele gospodăriilor colective din 
Palazu Mare, regiunea Constanța, 
Poiana Mare, regiunea Craiova, la 
citeva gospodării de stat din regiunea 
Galați etc., darea in folosință la timp 
a construcțiilor se datorește în bună 
măsură colaborării strînse dintre 
șantiere și unitățile respective.

Uncie unități beneficiare din regiti. 
rea București, Timișoara și altele, 
dovedind interes și inițiativă față de 
executarea construcțiilor respective, 
nu au aștentat să primească de la 
centru toate materialele necesare, ci 
au folosit mari cantitati de piatră, că
rămidă sau material lemnos din re
surse locale. Colectiviștii din comuna 
Bălțati. raionul Tîirgu Frumos, de 
pildă, care au avut de construit două 
g'ajduri pentru animalele gospodă
riei, nu au cerut prin repartiție dccît 
var și țiglă, iar restul materialelor și 
le-au procurat din resurse locale.

Cu toate că în acest an, în dome. 
n:ul construcțiilor pentru agricultură 
au fost dobîndite succese mult mai 
mari în comparație cu anii trecuti, 
ritmul in care se execută lucrările in 
acest sector este încă necorespun
zător nevoilor pe care le ridică dez. 
voltarea continuă a tuturor sectoare
lor agriculturii.

Cauzele acestei stări de lucruri 
trebuie căutate în primul rînd în 
proasta organizare a muncii pe unele 
șantiere, în faptul că conducerile 
unor șantiere neglijează folosirea 
resurselor locale, aștcptînd să pri. 
mească materialele de care au nevoie 
numai pe bază de repartiție. Șantie
rul I.C.A.Z.-Huși, de pildă, care avea 
de executat doua grajduri la G.A.S.- 
Averești, a oprit lucrarea pe motiv că 
nu sosise pietrișul repartizat, deși 13 
mai puțin de 6 km se află pietriș ce 
putea fi adus cu multă ușurință și 
fără cheltuieli prea mari.

Pe de altă parte, la conducerile 
unor șantiere s.a încetățenit metoda 
foarte greșită și dăunătoare de a a- 
bandona lucrările fără motive înte. 
meiate. Îndeosebi la conducerile 
unor șantiere ale întreprinderilor de 
construcții aparținînd I.C.A.Z. (di
rector tov. Grigoraș Valeriu) se ma
nifestă acest obicei dăunător de a în- 
'v'pe executarea unor construcții care 

poi sînt lăsate neterminate. Așa s.a 
iniîmplat, bunăoară, în regiunea 
Iași, unde construcții începute de 
I.C.A.Z. cu un an sau doi în urmă 
sînt încă neterminate, deși termenul 

NOI CONSTRUCȚII ZOOTEHNICE

In gospodăria agricolă colectivă „Secera și Ciocanul** din comuna Răcă- 
ciu-ii raionul Bacău, se acordă o marc atentie dezvoltării șeptelului. Totodată, 
pentru o c't mai bună adăpostire șl îngrijire a animalelor sc construiesc grajduri 
noi, prevăzute cu instalațiile necesare.

In fotografie sc vede noul gra|d cu o capacitate de 60 de vite aflat în 
construcție, care va fi terminat în cinstea zilei de 23 August.

de predare al acestor clădiri a trecut 
de multa vreme.

iNu este mai puțin adevărat însă 
că încetineala cu care se desfășoară 
lucrările de construcții pe uneie șan
tiere sc datorește și deficiențelor mari 
care exista in livrarea materiale.or 
necesare de către întreprinderile 
turn.zoare. bînt destul de dese căzu, 
rile cînd unitățile furnizoare trimit cu 
mari întîrzieri materialele cerute sau 
trimit unele materiale în locul altora. 
Bunăoară, uneie întreprinderi, ca 
„beldioara” dm regiunea Stahn, 
„Mureșeni** din Regiunea Autonoma 

'Maghiara și altele, și-au făcut un 
obicei din nerespectarea obligațiilor 
contractuale, trimitînd cu mari îniir. 
zieri materialele cerute. Pe de aita 
parte, din cauza repartizării în mod 
birocratic a materialelor, șantierele 
sînt puse în situația de a nu putea 
continua construcțiile începute. Ast
fel, unele șantiere din regiunea Su
ceava au primit, prin repartiții date 
de Direcția generală a construcțiilor 
din Ministerul Agriculturii și Silvicul
turii, mai Intîi varul și mult mai târ
ziu cărămida, ceea ce a făcut peste 
putință continuarea lucrărilor.

Acordînd atenția cuvenită termi
nării la timp a construcțiilor, condu
cerile șantierelor nu trebuie să scape 
din vedere și problema calității aces
tor clădiri. Agricultura noastră are 
nevoie de construcții trainice, sănă
toase. corespunzătoare scopului pen
tru care au fost proiectate. Din pă. 
cate, trebuie spus că și în această di
recție există foarte .mari lipsuri. Se 
mai dau încă în folosință construcții 
necorespunzătoare. Multe din șantie. 
rele aparținînd I.C.A.Z.-ului Galați, 
Oradea etc., execută lucrări de mân
tuială, care nu pot fi folosite. Trustul 
10 construcții Constanța a executat 
la stațiunea I.C.A.R.-Valu lui Traian 
o remiza de mașini agricole de pe 
care la scurt timp a început să cadă 
tencuiala.

O serioasă răspundere pentru în. 
cetineala cu care sc desfășoară lucră
rile pe șantierele de construcții des. 
tinate agriculturii, ca si pentru slaba 
calitate a unora dintre aceste con
strucții, revine direcțiilor generale 
S.M.T., gostat și construcții din Mi
nisterul Agriculturii și Silviculturii, 
care trebuie să urmărească mersul 
construcțiilor în sectoarele de activi
tate respective. îndeosebi în activita
tea Direcției generale a construcțiilor 
(director tov. Vinkler Gustav) se vă
desc in această privință o scrie de lip. 
suri. Foarte multi diriginți de șan
tiere ai acestei direcții — numai în 
regiunea lași sînt peste 30 — își re. 
duc activitatea doar la consemnarea 
în procese-verbaîe a deficientelor gr a. 
vc ce se constată în munca de con. 
strucții, fără să ia măsurile cuvenite 
pentru îndreptarea lucrurilor. De 
multe ori. Direcția generală a con
strucțiilor înlocuiește munca vie și 
operativă de îndrumare și control pe 
teren prin metode birocratice. Așa se 
și explică de ce această direcție nu 
cunoaște situația mersului lucrărilor 
și nu ia măsuri operative pentru în
lăturarea deficientelor.

Timpul este destul de înaintat. 
Trebuie să se aibă în vedere faptul 
că în toamnă lucrările vor fi stinghe
rite din cauza ploilor ce vot cădea. 
Organele de resort din Ministerul A- 
griculturii și Silviculturii sînt datoare 
să ia toate măsurile pentru intensifi
carea ritmului construcțiilor, pentru 
darea -lor în folosință la termenele 
stabilite.

Executarea construcțiilor la timp 
și bine este o sarcină de cinste pen
tru toti muncitorii și tehnicienii din 
acest sector de activitate. Prin darea 
în folosință la termen a construcții
lor din agricultură, ei contribuie la 
crearea celor mai bune condiții pen
tru dezvoltarea tuturor sectoarelor a. 
griculturii noastre, pentru creșterea 
continuă a producției agricole.
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Pentru sporirea recoltei 
de porumb la hectar

Muncitoarea Nicolaie Rița, de la 
secția Ișalnița a gospodăriei agri
cole de stat Romanești-Craiova, 
colectează cu grijă polen pentru 
polenizarea artificială suplimen
tară a porumbului.

Așa recolte mari 
n-am strîns niciodată!

Tovarășe director al S.M.T. Roman,
De cînd ne știm am murrcit cu sîrg 

pănuntul ce-1 avem, dar niciodată n-am 
izbutit să scoatem o recoltă de cereale 
așa de bogată la hectar cum am strons 
in acest an. Pentru aceasta, am fost tre- 
cuți în rîndul fruntașilor reconelor boga
te. iar tovarășii de ia siatul popular ae-au 
felicitat și lau-dat. facino-u-ne mare cinste 
in ta|a satului. Gmdindu-ne că belșugul 
recoltei din ăst an își aire izvorul în munca 
depusă pe ogoarele noastre de tractoriștii 
de la S.M.T.-ul dumneavoastră, ne am 
hotărît- să vă scriem aceste rinduri, prin 
care vă mulțumim din toata inima pen
tru ajutorul dai.

După cum știti. în conruna noastră 
Onișcani sânt unu.ți țărani muncitori cu 
gospodarii individuale care-și lucrează 
pănuntul bmosi string de pe el rod bogat. 
In acest an iasă, prin recoltele dobîndite 
i-am întrecut pe alde Vrabie Ion. Sava 
Nicolae, Prtcop Victor. Grădinara Nicolae 
și pe ceilalți care anul trecut au fost so
cotiți fruntași ai recoltelor bogate, intr-a
devăr. eu, \ rînceanu Vasile. de pe 20 de 
ari cu orz. am scos 1.109 kg. adică 5.549 
kg de boabe îa hectar, iar de pe hectarul 
cultivat cu griu. 2.535 kg. La fel. eu, Taga 
Vasile de pe 10 prăjini cu orz (adică de 
pe 18 ari) am strîns 1.025 kg, ceea ce 
face 5.125 kg la hectar, iar de pe un hec
tar semănat cu griu. 2.800 kg.

Multi oameni din comună au rămas 
mirați cînd au aflat cită recoltă am scos 
noi la griu si orz. Ei ne-au întrebat cum 
ne-am lucrat ogorul de-arn izbutit să-i 
smulgem asemenea rod bogat. Noi le-am 
amintii atunci cele petrecute in comună in 
septembrie anul trecut. Menise atunci to
varășul Peieanu Stefan, agronomul de 
sector de la S.M.T.. care ne-a sfătuit să 
încheiem contracte cu S.M.T.-ul sore a ne I 
ara pămîntul cu plugul tras de tractor.

„Arătura făcută cu tractorul — ne-a 
spus atunci tov. Peieanu — se deosebește 
mult de cea făcută cu plugul tras de ani
male. Ea se poate face la adâncimea ceru
tă de regulile agrotehnice, un formă. fără 
greșuri si bolovani, bine măruntită de 
boroane. Sămînta pusă Intr-un Dămint 
astfel pregătit găsește condiții bune de 
încoltire și creștere**.

Noi i-am ascultat îndemnul și am în
cheiat contract cu S.M.T.-ul. La scurtă 
vreme, tractoristul Sărbușcă Luca a venit 
Si ne a făcut arătura, îngropînd totodată 
sub brazdă bălegar putTed pe care noi 
l-am împrăștiat pe ogor cu o zi înainte. 
Urmînd îndemnul tovarășului inginer 
agronom. at:t griul, cît și orzul de toam
nă le-am semănat pe la 15 septembrie. în 
pămint reavăn si măruntit. îneît. pină la 
venirea iernii, au avut vreme să crească 
și să înfrățească bine.

Vrem să vă spunem totodată că tot’" 
acei țărani muncitori care au văzut ce re
colte am scos noi de De ogorul arat cu 
tractorul vor să încheie și ei contracte de 
lucrări cu S.M.T.-ul dumneavoastră. Așa 
ineît. noi zicem să trimiteți chiar mai mul
te tractoare în comuna noastră, că de 
lucru n-or avea de ce să se plîngă.

VRINCEANU VASILE 
și ȚAGA VASILE

țărani muncitori din comuna Onișcani 
regiunea Iași

Folosirea a cît mal multe cupluri de 
mașini capătă o deosebită importantă în 
campania de vară, cînd, intr-un timp 
foarte scurt, trebuie executa*, un volum 
mare și complex de lucrări agricole. 
Știind aceasta, încă din luna aprilie noi 
am trecut in planul pregătirilor pentru 
muncile de vară alcătuirea mai multor 
cupluri de cîte două batoze. Unii dintre 
mecanizatorii noștri n-au prea fost de 
acord la început. Mecanicul șef ai stați
unii, tov. ing. Turcin Mihai, le-a arătat 
însă foloasele însemnate ale aplicării 
acestei metode înaintate în exploatarea 
mașinilor. O batoză „Harcov**, din cele 
cu care este înzestrată stațiunea noastră, 
batoză ce are lățimea de lucru de 1.100 
mm, are nevoie, pentru a fi pusă în func
țiune. de o forță dP 15-16 CP, iar tracto
rul S.R.T. cu care vor lucra la treieriș. 
are 35 CP. Așadar, prin cuplarea a două 
batoze la un singur tractor se asigură 
folosirea completă a forței acestuia, iar 
batozele sînt acționate în bune condiții.

Prin alcătuirea unui cuplu, de două 
batoze, un tractor devine disponibil si 
astfel, în același timp cu treierișul, el 
poate fi utilizat la arături. Intelegînd 
toate acestea avantaje, mecanicii N:'tu 
loan și Voicu Dumitrescu, aiutati de 
șeful de atelier Coman Eugen, au pornit 
cu entuziasm la lucru. Alegerea șaibelor 
necesare au făcut-o tinînd scama de sis
temul de transmisie și de tipul batozelor 
cuplate.

Recolte bogate
• Datorită aplicării Întregului complex 

de reguli agrotehnice și îndeosebi folo
sirii îngrășămintelor suplimentare in 
timpul vegetației, muncitorii și tehnicienii 
gospodăriei de stat Pietrolu, regiunea 
Constanța, au dobindit de ne suprafața 
semănată cu griu in pătnint desțelenii 
4.500 kg la ha. Paiul are o rezistență 
mare, iar numărul mediu al boabelor în
trece cifra de 35 la un spic

• Colectiviștii de Ia G.A.S. „Horia** 
raionul Roman, semănînd griul în condiții 
optime, boronindu-1 la timp și executind 
cu griiă toate celelalte lucrări de întreți
nere. au obținut producții mari la hectar. 
De pe primele 30 ha recoltate, producția 
medie este de 3.400 kg griu la ha

• Si țăranii muncitori cu gospodării 
individuale, care au urmat întocmai sfa
turile agronomilor, au cules recolte boga
te. De pildă deputății Mihai l.efticaru si 
Gheorghe Vizdoaqă. din comuna Răchiți, 
regiunea Suceava, au dobindit 2.500 kg 
griu la hectar.

Pe întreaga suprafață de pe care au 
recoltat păioasele ei au însămînțat po
rumb pentru turale.

IN CINSTEA ZILEI DE 23 AUGUST

Să ne înzecim eforturile 
pentru terminarea strîngerii recoltei!

Să grăbim căratul recoltei la arii
................... - și treierișul —

Ca urmare a efortului depus de oamenii muncii din agricultură și a mobili
zării lor de că re organele de partid și de stat, în cele mai multe regiuni ale 
țării lucrările de seceriș sînt pe terminate. O mare parte din recoltă continuă 
insă să se alic pe cimp sau pe arii fără a fi treierată. Chiar și în regiunile Cra
iova, București, Pitești, Constanța și altele, care au început printre primele tre- 
ieri'in, țininj seama de timpul înaintat in care ne găsim, treierișul este încă 
mul, rămas in urmă.

Pentru a pieveni pierderile de recoltă pe care le pot prlcinui ploile, se im
pune ca lucrări e de treieriș sâ se desfășoare intr-un ritm mai accelerat. Sfatu
rile populare și organele agricole au datoria să îndrume și să mobilizeze pe ță
ranii muncitori să controleze cu atenție clăilc și, in zilele cu vreme bună, să 
întindă snopii la soare pentru a-i usca, iar apoi să-i care imediat pe arie.

O marc atenție trebuie acordată bunei organizări a muncii la arie. Cetele 
de treier să fie ast'cl organizate, incit, in fiecare zi, în fiecare oră bună de mun
că, sâ se poată folosi ia maximum capacitatea de lucru a garniturilor de treier.

D; oarece in multe locuri boabele treierate conțin un procent mare de umi
ditate, a ît in gospodăriile țăranilor muncitori și in unitățile agricole socialiste, 
cit și la baz le de recepție trebuie să sc dea o mare atenție inmagazinării și 
păstrării boabelor în Lu ie condiții.

P; r. lei cu treierișul, trebuie să se facă pregătirea solului in vederea insă- 
mînțărilor de toamnă, in acest scop, sfaturile populare și organele agricole să 
ii d urne țar. nin ea muncitoare să fo'oscască toate atelajele disponibile pentru a 
face c’t mai multe arături de vară. De asemenea, conducerile gospodăriilor agri- 
co e de stat și strțiunîlor de mașini și tractoare sînt obligate să la toate măsu
rile pentru a folosi întreaga capacitate de lucru a tractoarelor in scopul efectuării 
arăturilor de vară pe întreaga suprafață planificată.

Ziua și noaptea, fără întrerupere
Din zori, cînd soarele 

încă nu înroșește geana 
orizontului, mutica începe 
să prindă aripi pe „Aria 
tinerelului" din comuna 
Segarcea, regiunea Craio
va. Batozarii Constantin 
lonescu și Ștefan Brebeno- 
iu de ’a S.M.T. Segarcea 
controlează cu griiă cele 
două batoze cuplate la a- 
celași tractor și le gresea- 
ză, în timp ce tractoristul 
Nicolae Măciucă unge si 
alimentează tractorul S.R.T. 
Toti fac pregătiri pentru 
ziua de lucru care se arată 
senină și călduroasă.

Cetele programate pen
tru treierat. împreună cu 
responsabilul ariei, comu
nistul Florea V. Dumitru, 
au venit la lucru o dată cu 
zorile. Fiecare om și-a o- 
cupat locul de muncă s* 
pregătirile încep. Din șirul 
de stoguri clădiți cu gri
jă, cetele încep să încar
ce în care snopii grei de 
rod. Alți membri ai cetelor 
mătură pleava din jurul 
batozelor si întind prelate. 
La un semnal scurt dat 
de responsabilul ariei, în
tre tractor și cele două ba
toze încep să alerge cure
lele de transmisie, snopii 
plini sînt în-ghitifi cu repe
ziciune unul duDă altul în 
Dfntecele batoze:, caii de 
lemn aruncă afară puzde
rie de pleavă și oaie, iar 
prin gurile batozei încep să 
curgă boabele de aur. I.n 
timpul lucrului, cei doi ba- 
tozari supraveghează cu a-

tentie ca mașinile să lucre
ze bine, să nu lase boabe 
în pleavă sau în paie, po
trivesc vîntul de la site și 
se arată bucuroși de boa
bele mari și curate. Acuin 
treieră țăranul muncitor 
Truță B. Tudor. Așa cum 
s-au organizat cetele de în
trajutorare .]a treieriș în co
mună — pe bază de rude
nii — în ceata lui Truță 
găsim aproape toate nea
murile lui. lato pe vară- 
sa Ana Pîrvan cu cită re
peziciune taie legăturile 
snopilor înainte de a-i tre
ce în mîinile coșarului, iar 
la spatele batozei, sora 
lui, Anuta Mihai, plină dc 
indeminare, împinge paiele 
cu furca pe targa gala pre
gătită pentru transport.

La cealaltă batoză î$i 
treieră griul țăranca mun
citoare Ancuta Gh. Ion. a- 
iutată de ceata numeroasă 
a rudelor sale. Sacii, um- 
pluti cu o repeziciune ui
mitoare, de abia pot fi do
vediți cu cintăritul. Dele
gații de batoză Ghiță C. 
Gheorghe și Ion Droncea 
însețiu în registre, alături 
de numele oamenilor, o 
serie de cifre: Trancă M. 
Ana — treierat 0,50 ha de 
griu, obținut 920 kg: pre
dat cotă 75 kg..., Bibiriță 
Gh. Nicolae — treierat 1 
ha de grîu, obținut 2.000 
kg... etc. etc- Multe și 
multe exemple de acest fel 
ilustrează că strădania 
țăranilor muncitori din co
muna Segarcea pentru a

obține o recoltă bogată nu 
a fost zadarnică.

Pînă tirziu. în noaote. la 
lumina becurilor electrice 
munca se desfășoară cu a- 
ceeași însuflețire. Doar 
două-trei ore, în cum
păna nopții, se oprește lu
crul. La sfirșitul unei ase
menea zile de muncă, ci
frele statistice arată: tree- 
rat cu un cuplu de batoze 
acționate de un tractor 
60.000 kg. griu în loc de 
29.400 kg., cît este norma 
celor 2 batoze. Consum 
de carburanți 3.8 kg per 
tona treierată. în loc de 6 
kg. cît este .planificat. Până 
«acum cîtcva zile, la acea
stă arie se treierase peste 
700.000 kg. cereale boabe, 
adică mai mult de 70% 
din întreaga cantitate pla* 
niftoată.

Trei cupluri de cîte două 
batoze au organizat în a- 
cest an mecanizatorii de la 
S.M.T. Segarcea si fiecare 
tractorist si batozar s-a an
gajat să treiere peste un 
milion kg cereale cu cuplul 
la care lucrează. In felul a* 
cesta, ei dau un prețios a- 
iutor țărănimii muncitoare 
să treiere recolta cît mal 
repede, evittnd pierderile 
pe arii.

In zilele acestea de mun
că avîntată. pe „Aria Ti
neretului" din Segarcea 
cîntecele si voia bună um
plu văzduhul. Oamenii se 
bucură d:n plin de roadele 
muncii lor.

E. MANOLACHE

Prin folosirea cuplelor de două batoze
Totodată, noi ne-am îngrijit de amena

jarea din vreme a ariei. de asigurarea 
condițiilor necesare desfășurării fără în
trerupere a treierișului.

Pe ariile din comunele Docani, Bălă
bănești, Beresti, Grivita. Ivești și Po- 
gonești, unde în acest an treierăm cu cîte 
două batoze acționate de un singur trac
tor, a fost cărată și depozitată din vre
me o cantitate de recoltă suficientă, cu 
care să poată fi alimentate continuu cele. 
2 batoze. Organizînd bine munca la 
ariile din comunele Bălăbănești și Ivești, 
am reușit să treierăm cu două batoze 
28—30.000 kg în 10 ore de lucru, în loc 
de 18.000 kg. cît e norma zilnică.

Cu tractoarele eliberate, tractoriștii au 
trecut la executarea arăturilor adînci de 
18—20 cm, pregătind astfel terenul în 
vederea însămințăriior de toamnă. La 
aceste lucrări, tractoriștii Ciobotaru Du
mitru. Botezatu Ion și alti'i au depășit 
normele zilnice cu 30-10 la sută.

Pentru a obține un cît mai mare ran
dament în campania de toamnă — cînd 
avem de executat un mare volum de 
arături — în momentul do fata mecanicii 
noștri lucrează la executarea dispozitive
lor pentru 10 cupluri de două pluguri 
„Uie Pintilie** cu 5 brazde la un tractor.

GHEORGHE ȘTEFAN 
directorul stafiunii de mașini

și tractoare Crivești, regiunea Birlad

UN NOU TIP DE TRACTOR

In raionul Calafat 
s-a terminat treierișul păioaselcr

Atobilizati de organele locale de partid 
și de stat, oamenii muncii de pe ogoarele 
raionului Caracal au terminat in noaptea 
de 6 spre 7 august treieratul ultimilor 
snopi de griu.

Acest înseninat succes se datorește 
bunei organizări a muncii și îndeosebi 
folosirii fiecărui ceas prielnic lucrului, de- 
pășindu-se astfel zilnic cu 45 la sută 
viteza de lucru a batozelor.

Ca și in alți ani kuntași la treieriș pe 
raion au fost colectiviștii din gospodă
riile «agricole colective Piscu Vechi, Po
iana Mare. Tunarii Vechi. Desa și Ciuper- 
cenii Noi. Dc pildă membrii gospodăriei 
agricole colective din Piscu Vechi, avind 
batozele scoase din timp pe arii, organi- 
zîndu-și bine munca, au reușit să facă 
batoza să lucreze cu întreaga ei capacita
te, realizînd la treieriș în loc de 14,5 tone 
c t prevede norma, 38 de tone zilnic. Re
colta obținută de ei este de 2.407 kg de 
griu la hectar.

După exemplul colectiviștilor țăranii 
muncitori cu gospodării individuale din 
coniunefe Basarabi. Tunarii Vechi, satul 
Gîdic: și altele au terminat printre primii 
treieratul păjoaselor.

Plini de mîndrie patriotică oamenii 
muncii din raionul Caracal raportează 
partidului și guvernului că au terminat 
treierișul păioaselor și au predat pînă 
acum statului peste 110 tone de cereale.

Depășesc viteza zilnica 
de lucru

ARAD 5 (Agerpres). — Folosind fie
care z-i, fiecare ora prielnică muncii la 
cimp, colectiviștii, întovărășiții și țăranii 
muncitori cu gospodării individuale din 
comuna Sîntana. raionul Cris. au termi
nat în ziua de 4 august secerișul păioa
selor de pe cele peste 3.600 ha. și au dez- 
miriștit mai mult de jumătate din su
prafața recoltată.

Datorită faptului că s-au îngrijit din 
timp de amenajarea ariilor și au trans
portat snopii în stoguri, ei au putut în
cepe treierișul. Lucrînd cu cele 400 dc a- 
telaie ziua și noaptea, ei au transportat 
l«a arii in numai citeva zile păioasele de 
pe o suprafață de peste 1.000 ha.

Acum, la 7 arii din comună batozele 
funcționează din plin. Viteza zilnică sta
bilită la treieriș este depășită în medie 
cu peste 20 la sută. La aria nr. 1 a colec
tiviștilor viteza de lucru a fost depășită 
în ziua de 3 august cu peste 30 la suta. 
Pentru a recupera timpul pierdut din ca
uza ploilor, colectiviștii au «amenajat 
platforme speciale în vederea folosirii la 
treieriș si a celor două combine ale 
S.M.T.-ului din Sîntana.

Primele rezultate obținute la treieriș 
arată că în comuna Sîntana producția 
medie este de peste 1.600 kg. de grîu la 
hectar, iar la orz de peste 3.000 kg. 
boabe.

Cînd lucrurile sînt lăsate 
la voia întîmplării

Dacă cercetezi planul de treieriș alcă
tuit de sfatul popular al comunei Cuza 
Vodă, raionul Călărași, poți vedea că aic: 
sint prevăzute pentru a funcționa un nu
măr de patru arii. In realitate însă, în 
această comună se găsesc peste 20 dc 
„arii". Din pricina că tovarășii de la 
sfatul popular au organizat in mod biro
cratic și cu înt.rziere «ariile, multi dintre 
țăranii muncitori ’ și-au cărat grînele în 
apropierea caselor sau pe diferite locuri 
virane din comună. Pe ariile fixate de 
sfat, cele 6 batoze stau și așteaptă, fără 
să aibă ce treiera. Pe de altă parte, 3$- 
teaptă și țăranii muncitori Petre Voie'.:, 
Vasile R. S-mion, Tudose Dulgheru și 
mulți alții, ca batozele să vină pe „«ariile 
lor‘‘ să le treiere griul $i orzul.

De la începutul treierișului și pînă 
acum, în nici una din zile batozele nu au 
funcționat din plin. De pildă, în ziua dc 
5 august, deși timpul a fost prielnic, la 
aria nr. 1 ce’e 2 batoze au stat toată ziua 
degeaba, neavînd ce treiera, iar la ariile 
nr 2 și 3, batozele au luorat din plin doar 
cîteva ore.

In comuna Cuza Vodă există toate con
dițiile ca treierișul să se desfășoare in 
mod normal și să fie terminat la timp. 
Trebuie numai ca tovarășii din comitetul 
executiv al sfatului popular al comunei să 
manifeste mai mult spirit de răspundere 
față de soarta recoltei. Ei au datoria să 
treacă de îndată la organizarea temei
nică a cetelor, la mobilizarea tăramlor 
muncitori pentru a căra întreaga recoltă 
pe arie. Cît privește treierișul. acesta tre
buie astfel organizat, incit să se desfășoa
re din plin, incepînd din zori și continuînd 
pînă noaptea tirziu.

MIHAI BORZA

*
★ ★

Constructorii de 
tractoare de la uzi
nele ..Etnst Thâl- 
mann** au realizat zi
lele trecute cel de al 
șaselea tip de trac
tor construit in acea
stă uzină în anii pu
terii populare: trac
torul pe roți după 
modelul tractorului 
sovietic M.T.Z. Dotat 
fiind cu un motor de 
35 c.p. și atingind o 
viteză dc 15 km. pe 
oră, noul tip de trac
tor va li destinat lu
crărilor agricole sP"' 
claie și pentru trans
porturi.

In clișeu : condus 
de comunistul Onr-a 
Victor iese d n bala 
de montare a uzln'i 
primul tractor ne roți 
dună modelul tracto
rului sovietic M.T.Z.

* *
A W
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Prima stafie experimentală 
romînească de televiziune

Tehnica romînească a realizat, în cin
stea celei de a 11-a aniversări a eliberării 
patriei, prima stație experimentală de te
leviziune din tară.

Această stație permite spectatorilor să 
urmărească în fața aparatelor de televi
ziune manifestări politice, științifice, ar
tistice, culturale, sportive etc., care au 
fost în prealabil prinse pe pelicula cine
matografică. Puterea stației de emisie 
pentru imagini este de 1 kW. Concepută 
pe baza documentației sovietice, stația a 
fost realizată de un colectiv de specialiști 
din xadrul Laboratorului de cercetări de 
telecomunicații al Ministerului Poștelor și 
Telecomunicațiilor.

In? preajma zilei de 23 August, cetățenii 
Capitalei vor putea viziona in fața apara
telor. de televiziune instalate în parcurile 
de cultură și odihnă „I, V. Stalin" și „23 
August", la Muzeul tehnic din Parcul Li
bertății, la magazinul Electrotehnica" și 
în alte puncte ale orașului primele pro
grame romînești dc televiziune.

- -----•-----  ...

Primul prototip ronrnesc 
de combina

Colectivul uzinelor „Tudor Vladiml- 
rescu" a realizat de curind un nou pro
totip dc combină.

Încercată pe teren, această combină a 
dat bune rezultate. Ea este remorcată de 
un tractor și are o lățime de tăiere la 
heder de 1.5 m. Rotile dc cauciuc asi
gură combinei o tracțiune mai ușoară de- 
cit la combinele cu roti de fier. Capacita
tea buncărului este de 500 kg. Descărca
rea boabelor se face cu ajutorul unui ele
vator spirală, direct in autocamioane. 
Combina este înzestrată, de asemenea, 
cu un elevator și colector de paie care 
permit descărcarea paielor sub formă de 
căpițe. Constructorii au înzestrat combina 
cu tin dispozitiv care permite obținerea a 
6 furatii diferite la tobă, ceea ce îi dă 
posibilitatea să recolteze culturi cerealiere 
diferite.

Primul prototip de combină, realizat de 
Ing. Aurel Ștefănescu, log. Niculae Do- 
hrin, Stava Chivu. proiectant, Igor Se- 
laru, maistru. Niculae Matache, lăcătuș, 
și de alti constructori ai uzinelor „Tudor 
Vladimirescu", poate recolta într-o zi ce
reale de pe o suprafață de 8,4 ha.

LA A IR IE
Dacă străbat! tn aceste 

zile de miez de vară co
muna Nicolae Bălcescu din 
raionul Roman, ai impresia 
că întreaga comună s-a mu
tat acolo pe cimp, unde a 
fost organizată aria de tre
ier. Din zori și ptnă-n 
noapte, și chiar noaptea, la 
lumina felinarelor suspen
date de stîlpi mobili, bato
za înghite snopii cu care o 
hrănesc neîntrerupt coșarii 
Constantin Vasilache și 
Neculai Iftimie.

Aria comunei Nicolae 
Bălcescu este în același 
timp și locul unde se des
fășoară o însuflețită acti
vitate culturală : în clipele 
de răgaz, se citesc broșuri 
și ziare, au loc convorbiri 
ale țăranilor muncitori cu 
tehnicianul agronom Mir
cea Constantin. Ba. uneori 
seara, cînd vine echipa ar 
tistxă a căminului cultural 
să dea cite un spectacol, se 
încinge ș: cite o horă, de 
parc-ar fi sărbătoare. Oa
meni i-s veseli și au de ce. 
Anul acesta, ei au strîns 
rod bogat. Si după ce au 
predat întreaga cotă dato
rată statului, au dus acasă 
care încărcate cu bucaie.

Chiar la intrarea pe arie, 
după ce ai trecut prin por
talul înalt împodobit cu 
frunziș, se află două pa
nouri mari, vopsite în roșu 
Unul e al gazetei de pere
te. iar celălalt este destinat 
fotografiilor fruntașilor. 
Articolele de la gazeta de 
perete se schimbă din trei 
în trei zile și ele dezbat o 
serie de probleme legate de 
desfășurarea muncilor la 
zi. Un loc special la gaze

ta de perete este rezervat 
pentru sfatul agronomu
lui. Deosebit de discuțiile 
zilnice pe care le organi
zează tn pauze cu țăranii 
muncitori aflati pc arie, 
sau prin lanurile apropia
te, tehnicianul agronom 
Mircea Constantin îi în
drumă pe oameni și prin 
scris.

Un important mijloc de 
stimulare a țăranilor mun
citori s-a dovedit a fi și pa
noul fruntașilor. Aci. la 
loc de frunte e trecut nu
mele lui Vasile Olaru, care 
a obținut o recoltă de 4.000 
kg de orz la ha, urmat de 
Cozma I. loan, cu 3.700 kg 
de griu la ha și de alții.

★
E vremea prînzuiui. Ba- 

tozarul Bernard Jufă și 
tractoristul losif Blăinț au 
oprit mașinile și s-au tras 
la umbră să mănînce. In 
iurul standului din fata bi
bliotecii, s-au strîns oa
meni multi. Săvesci Ion, 
învățătorul comunei, care 
răspunde de biblioteca a- 
riei, citește dintr o broșură 
despre foloasele dezmiriș- 
titului. Toți îl ascultă cu 
atenție.

— Apoi, de-amu am vă
zut cu ochii noștri ce trea
bă bună-i să-ți lucrezi ogo
rul după carte, intră tn 
vorbă Constantin Chelaru, 
după ce învățătorul termi
nă de citit. Iată, bunăoară 
vecinul meu Vasile Olaru 
a dezmiriștit la vreme, a 
pus sămîntă bună în pă- 
mînt și s-a îngrijit de cul
turi. Si la batoză; l-am 
văzut cu totii: era bucu
ros. Avea și de ce. Să

obții 4.000 kg de orz îa 
hectar îi lucru mare. A 
muncit mult, însă acum 
nu-i pare rău. A strîns re
coltă, nu glumă. Si pe 
deasupra a aiuns si frun
taș al comunei.

— Ei, nene Chelarule, 
lasă că n-om fi nici noi 
mai preios la anul. Om 
munci si noi după carte și 
după sfaturile agronorrtu- 
iui și l-om ajunge. Sau, 
poate l-om și întrece.

După ce au mai vorbit 
multă vreme despre mun
cile ce le mai au de făcut 
ca să pună bază trainică 
recoltei anului viitor, oa; 
menii s-au împrăștiat: unii 
pe la chioșcul cu răcoritoa
re, alti’ ne la gazeta de pe
rete. Citiva au rămas să 
citească singuri broșurile 
recomandate de învățător.

Multe lucruri noi și folo
sitoare au învățat țăranii 
muncitori din comuna Ni
colae Bălcescu pe arie. Ac
tivitatea culturală, munca 
de propagandă agricolă ce 
se desfășoară aici i-a mo
bilizat să-și strîngă și să-și 
treiere recolta la vreme, 
dar i-a învățat și cum să-și 
lucreze mai bine pămîntul 
de acum înainte.

★
S-a înserat de mult. Pc 

arie însă, munca nu înce
tează o clipă. La lumina 
felinarelor cu petrol, ță
ranii muncitori treieră de 
zor. E: sînt hotărft: să ter- 
nfne cit mai grabnic treie
rau!. pentru a strînge 
pînă la ultimul bob din re
colta bogată a acestui an.

L GHEORGHE

O nouă grădiniță 
sezonieră

. Pretutindeni. în sa
tele patriei noastre, 
2iua de 23 August 
este întîmpinată cu 
importante realizări 
in muncă. Astfel, res- 
pectlndu-și angaja
mentul luat in cin
stea acestei mărețe 
zile, sfatul popular al

și consiliul de conducere al gos- 
agricole colective din comuna 
raionul Dej, au terminat zilele 

amenajarea unei grădinițe de co-

1955. 8 — august
Din cuprins:

8 Florea Ioan: Statutul — călăuza 
g muncii consiliului de conducere.
J Fazakaș Ernest: Fiecare întovărășire 
I* poate deveni fruntașă.

Enache Tarană: Alunea în echipă.

Ilie lanuș: 5,200 kg lină de la 
care mioară merinos.

Dr. Gh. Marinescu: Construirea 
| lozurilor pentru nutrețuri.
? losif Balea: Comisia de revizie 
? gtiează la respectarea statutului.
£ Tudor Tudosoiu: Evidența muncii și 
ț repartizarea produselor în în-tovărăși- 
| rea agricolă „Flacăra".9- aeobae «oosooac so arocooaoacocooooocoooMoooocooocoooo

fie-

si

ve

comunei

pii sezonieră.
Chiar din primele zile, mulți colecti

viști și țărani muncitori cu gospodării 
individuale au adus la grădinița sezonie
ră un număr de peste 50 de copii. Aci, 
copiii colectiviștilor și ai țăranilor mun
citori sint bine îngrijiți și educați,

Avind asigurată îngrijirea copiilor, co
lectivistele și țărancele muncitoare din 
comuna Unguraș pot merge să lucreze la 
cimp fără grijă. « . ,

Radu Zait

Prin muncă voluntară

■>
o

In comuna Moil, 
raionul Tg. Jiu. s-a 
început construirea 
unui local pentru 
cooperativă sătească. 
In acest spațios lo
cal se va deschide 
magazinul universal 
al cooperativei, unde 
țăranii muncitori vor
putea găsi in cantități îndestulătoare 
mărfuri de care au nevoie.

La înălțarea noii construcții participă 
cu multă însuflețire țăranii muncitori și 
lucrătorii cooperativei din comună. In 
cinstea zilei de 23 August, ei și-au luat 
angajamentul să efectueze cit mai multe 
zile de muncă voluntară, pentru a grăbi 
terminarea noului local.

Aurel Gorun

Renovează căminul 
cultural

. In aceste zile, pc ariile de treier din comunele și unitățile agricole so
cialiste de pe întinsul patriei se desfășoară o bogată activitate culturală. La 
biblioteca volantă, in fața gazetei de arie sau a panoului fruntașilor, țăranii 
muncitori învață din știința- șl experiența înaintată dobindită în agricultură 
cum să-și lucreze mai bine pămîntul pentru a-l smulge rod tot mai bogat.

Realizările obținute de oamenii muncii de pe ogoarele altor regiuni ale 
țării, transmise zilnic prin presă, sînt pentru țăranii muncitori din comuna 
Găincasa, un sprijin și un îndemn puternic în muncă. De aceea ei le urmă
resc cu mult Interes, lată-l de pildă pe țăranul muncitor Manea Burada în 
fața gazetei ariei din comuna Găineasa, raionul Filimon Sîrbu, discutind cu 
consătenii lui pe marginea unui articol de ziar, afișat chiar în ziua aceea la 
panou.

Posibilități există,In majoritatea co
munelor raionului 
Bacău, țăranii mun
citori au început re
coltatul cerealelor păioase către mijlocul
lunii iulie, atunci cînd ele ajunseseră în 
faza de coacere în pîrgă. Cu tot timpul 
nefavorabil, lucrările dc seceriș au fost 
executate pînă In prezent în proporție de 
circa 80 la sută. In unele comune ca 
Horgești, Răcătău. Plopana, Chetriș, treie- 
rișui a început îndată după seceriș și se 
desfășoară întrun ritm tot mai intens. 
In comuna Răcătău, bunăoară, datorită 
bunei organizări a muncii la arie și fo
losiri’ oricărei clipe din timpul prielnic 
de lucru, batoza S.M.Ț.-uhiî Bacău treie
ră zilnic mari cantități de boabe. La 
aria din comuna Horgești. s-au treierat 
într-o singură zi 31.000 kg de boabe, 
fapt ce dovedește că atunci cînd se lu
crează organizat si cu sîrguință, norma 
zilnică de lucru a batozei poate fi depăși
tă de două sau chiar trei ori.

Aceste succese îmbucurătoare își au, 
fără, indoiaiă, o explicație. Ele sînt în 
mare parte rezultatul activității depuse de 
sfaturile populare comunale, care au alcă
tuit în mod chibzuit și din timp cetele de 
treier, s-au îngrijit de amenajarea corec
tă a ariilor și au îndemnat pe țăranii 
muncitori să transporte și să depoziteze, 
pe arii recolta pe măsură ce o secerau. 
Asigurind asemenea condiții, treieratul a 
putut începe neintîrziat, iar acum bato
zele pot să lucreze din zori și pînă-n 
noapte cu întreaga lor capacitate.

Dar un proverb b'ătrinesc spune: „Cu 
o floare nu se face primăvară". Și aceas
tă zicală populară se potrivește de minu
ne situației existente în raionul Bacăn. 
Analizînd felul cum se desfășoară aici 
treierișul, constatăm că în cele mai mul
te comune si unități agricole socialiste a- 
ceastă lucrare este foarte mult rămasă în 
urmă, între ea și seceriș existînd un de
calai îngrijorător de mare. In raionul Ba
cău,, secerișul se apropie de sfîrșit și 
asta' i foarte bine. Să vedem însă cum se 
prezintă treierișul. As a cum reiese din da
tele statistice centralizate de către sfatul 
popular raional, pînă la 1 august se treie
rase — pe raion — numai 8 ta sută din 
cantitatea de recoltă secerată pînă la 
data de mai sus.

Ritmul neîngăduit dc încet cu care se 
desfășoară treterișul în majoritatea comu
nelor și unitătrlor socialiste din cuprinsul 
raionului Bacău se datorește în mare mă
sură faptului că sfaturile populare și or
ganele agricole nu se preocupă cu toată 
răspunderea de buna organizare a. muncii 
la arii, de alcătuirea temeinică a cetelor 
de treier. de mobilizarea tuturor atelaje
lor și forțelor de mujică la căratul racol- 
tei de pe cfrnp 1a arii. Eie încearcă să a- 
copere toate adeste deficiente cu caracter 
beganizatoric și caută să justifice rămî-

Vechiul cămin cul
tural, o clădire com
pusă din 3 camere 
mici, nu mai cores
punde noilor cerințe 
ale țăranilor munci
tori din satul Goranu 
ce aparține de orașul 
Rimnicu Vilcea. De 
aceea, făranil mun

citori de aici, ajutați de sjatul popular 
al orașului Rimnicu Vilcea, au pornit la 
renovarea și mărirea clădirii. *

Directorul căminului cultural, tov. Du
mitru Grigoriu, cu sprijinul comuniștilor 
din sat, a reușit să antreneze atît tinere
tul, cit și pe vîrstnici în această acțiune 
de folos obstesc. In interval de numai 
5 luni de zile s-a reușit să se efectueze 
pentru renovarea căminului peste 7.000 
de ore de muncă voluntară. In mod deo
sebit s-au evidențiat Gheorghe Bitică, 
maistru zidar, care a făcut peste 200 de 
ore de muncă voluntară, .precum și țăra
nii muncitori Dumitru Bănuț, Iona Bă
nuț, Gheorghe Ruceanu, Gheorghe Gău-
lea și alții.

Deși planul prevede ca renovarea cămi
nului cultural să fie terminată în jurul 
datei de 7 Noiembrie, țăranii muncitori 
din satul Goranu și-au luat angajamen
tul să termine adeastă lucrare pînă la 
23 August.

Marin Stalsu

dar nu sînt folosite
nerea în urmă a ireierișului numai prin 
timpul nefavorabil.

E adevărat că ploile care s-au abătut 
în ultimul timp prin partea locului stin- 
f'heresc desfășurarea normală a treier'șu- 
ui. înseamnă oare că într-o asemenea si

tuație oamenii să devină sclavii timpului? 
Nicidecum, Datoria lor e să găsească for
te și mijloace pentru a grăbi executarea 
lucrărilor în timpul prielnic, pentru a în
vinge greutățile ce se ivesc.

Faptele dovedesc că nu atît ploile, ci 
alte deficiente si lipsuri fac ca treieratul 
să meargă greoi. Iată, bunăoară, în co
muna Gloduri, 6 batoze ah S.M.T.-ului 
Bacău au stat zile întregi fără a treiera 
măcar un snop, deoarece pe ariile unde 
au fost instalate nu se depozitase pînă la 
sosirea garniturilor de treier nici o claie 
de griu. Situații asemănătoare găsim și 
la unele gospodării agricole colective, ca 
cele din satul Mileștii de Jos, comuna Pa- 
rincea și comuna Berești-Bistrita. unde 
consiliile de conducere n-au repartizat 
așa fel milloacele de lucru si brațele de 
muncă, încit, o dată cu secerișul, să se 
facă și transportarea recoltei pe arii.

In cuprinsul raionului există însă și 
unele comune unde recolta a fost cărată 
și depozitată la timp în stoguri și șire pe 
Brii. Cu țoale acestea, treierișul a început 
și aici cu întârziere, din cauza neorgani- 
zării la timp a cetelor. Exemple grăitoare 
în această privmtă găsim la ariile din 
comunele Fi!ipești și Zlătari. Aici, alcă
tuirea cetelor se face la întâmplare în fie
care dimineață, ne arie, din producătorii 
care vin să vadă dacă le vine rîndul la 
treier. Nimeni nu se îngrijește de anun
țarea ș'i mobilizarea din vreme a țărani
lor muncitori oare urmează să treiere în
tr-o anumită zi, nu se interesează dacă 
cetele formate în pripă dispun de sufi
ciente atelaje și brațe de muncă pen
tru buna deservire a batozelor. Ca 
urmare, la aceste arii treierișul în
cepe abia pe ba orele 8—9 di
mineața, iar în cursul zilei ludrul se în
trerupe de mai multe ori. Nu-i de mi
rare. deci, că la batozele de pe asemenea 
arii se treieră zilnic între 6—10 mii kg de 
boabe, în loc de 14—16 mii kg, cît le este 
fixată norma. Tot datorită neorganizării 
cetelor. ia multe din ariile electrificate, 
cum sînt cele din comunele Ixtea Veche 
și Itești, nu se treieră și noaptea, deși 
pe arii există toate instalațiile necesare. 
Organele agricole și de stat încearcă să 
justifice această gravă lipsă afirmînd că 
oamenii n-ar fi obișnuiți să treiere în 
timpul nopții. Nu aceasta este însă reali
tatea. De pildă, în comuna Hemeiuș, în- 
tovărășitii ar fi treierat bucuroși și în 
timpul nopții, dacă ar fi fost îndrumați și

sprijiniți să și organizeze munca în acest 
scop, dacă organele de stat și agricole lo
cale le-ar fi explicat cît de mare impor
tantă are acum folosirea oricărei clipe 
pentru strîngerea fără pierderi a recoltei.

In unele comune din raion, locurile pe 
care s-au amenajat ariile nu sînt cele mai 
potrivite pentru aceasta, fapt care îngreu
nează de asemenea desfășurarea norma
lă a treierișului. Astfel. în comuna Fa- 
caoani, terenul pe care s-a depozitat recol
ta este mlăștinos, ceea ce face ca stratul 
de snopi de la baza stogului să stea în 
apă după ploile mari. Iar în satul Frun- 
tești, comuna Filipeni, și în comuna Be- 
rești-Bistrița, ariile au fost așezate pe 
coastă. Datorită acestui lucru, se pierde 
mult timp cu mutarea batozelor de la un 
loc la aJtul. In ziua de 2 august, la aria 
nr. 1 din Berești-Bistrita s-a pierdut pen
tru mutarea batozei 2 ore. timp în care 
s-ar fi putut treiera mari cantități de 
boabs.

Treierișul se desfășoară cu mare înceti
neală și din cauza defecțiunilor ce se 
ivesc la batozele si tractoarele care apar
țin S.M.T.-urilor Podoleni și Bacău. Din 
cele 77 de batoze trimise pe arii de aceste 
două S.M.T.-uri. funcționau în bune con
diții în ziua de 27 iulie numai 48, iar la 
1 august, doar 58. Restul, din cauza anu; 
mitor defecțiuni, lucrează din plin numai 
citeva ore pe zi sau stau pur și simplu 
degeaba cit e ziua de mare. Pe aria din 
comuna Berești-Bistrita. cîteva zile în șir 
batoza n-a treierat nici un snop, deoarece 
s-a spart la tractor pompa de ulei, a că
rei reparație a durat foarte mult timp. 
La aria nr. 2 din satul Hemeiuș, comu
na Itești. batoza S.M.T. Bacău avînd o 
curea de transmisie veche, aceasta s-a 
rupt numai după citeva ore de lucru, fapt 
care a dus la întreruperea treierișului 
pînă s-a procurat o curea nouă. Din pă
cate. asemenea defecțiuni, care sînt rezul
tatul reparațiilor de mîntuială făcute uti
lajului înainte de treieriș, se ivesc foarte 
des la multe din garniturile de treier ale 
celor două S.M.T.-uri.

Ritmul treierișului putea fi mult grăbit 
dacă atît S.M.T.-urile, cît și unitățile a- 
gricole socialiste deservite de ele ar fi 
creat condiții pentru organizarea acestor 
lucrări duoă metodele înaintate, care mă
resc productivitatea muncii și scurtează 
timpul de executare. Deși înainte de înce
perea Ireîerișmui s-a discutat mult des
pre aplicarea metodei graficului orar, cu
plarea a două batoze la un tractor etc., 
&n momentul d2 fată nu se aplică nicăieri 
nici una din aceste metode, cu toate că 
posibilități există.

Slaba organizare a muncii la arii, al
cătuirea în pripă a cetelor de treier, trans
portarea cu întîrziere a recoltei pe arii, 
funcționarea defectuoasă a unor garni

turi de treier, toate 
acestea fac ca viteza 
zilnică planificată la 
treier pe raion , să 

nu se realizezî decît in mică parte. Gar
niturile de treier existente in raion pot 
să treiere zilnic păioase de pe 715 ha. In 
puține zile se întâmplă ca ele să treiere 
recolta de pe 250—400 hectare cu păioa
se. In medie. Piuă la 1 august, capacita
tea de lucru a batozelor a fost utilizata 
în proporție ds numai 30 la sută.

Lipsurile arătate mai sus puteau fi evi
tate dacă organele agricole și de stat din 
cuprinsul raionului ar fi desfășurat o sus
ținută muncă de lămurire în rîndurile ță
ranilor muncitori spre a-i convinge să lu
creze cu spor zi de zi. să folosească toate 
forțele și mijloacele de lucru, astfel încit 
treierișul să se desfășoare în pas cu se
cerișul. Unii dintre inginerii și tehnicienii 
agronomi, ca. de exemplu, Cosma Nico
lae. șeful punctului agricol Berești-Bis
trita, Vinter Stefan, Mihăilescu Elena și 
alții, merg foarte rar în unitățile agricole 
socialiste și în comunele de care răspund, 
lipsindu-i astfel pe țăranii muncitori de 
un sprijin concret și competent în organi
zarea si desfășurarea lucrărilor de recol
tare. Este oare permis ca tehniciană Po- 
novici Marieta din comuna Bereștâ-Bis- 
trita să lipsească nemotivat și fără în; 
voire de la serviciu timp de 4 zile în plină 
campanie de recoltare?

Tovarășii ingineri lacob Lucian, șeful 
secției agricole a raionului, și Iani Gheor
ghe. agronom șef, deși cunosc cauzele 
care fac ca treierișul să se desfășoare în
cet, n au luat măsuri concrete și eficace 
in vederea impulsionării acestei IticrăTl. 
Ei controlează superficial și sporadic ac
tivitatea inginerilor și tehnicienilor agro
nomi de la punctele agricole și nu acor
dă sprijinul necesar cadrelor tinere lipsite 
de experiență, pentru ca acestea să-și 
poată îndeplini sarcinile de răspundere ce 
le-au fost încredințate.

In raionul Bacău există posibilități 
pentru ca treierișul să se termine fără în
tîrziere. Ele trebuie insă folosite din pî:n, 
nu ca pînă acum. In acest scop, toată 
recolta de păioase să fie cărată cit mal 
repede posibil la arii și depozitată în sto
guri și șire bine clădite, vîrfuite și aco
perite. spre a nu pătrunde în ele apa de 
ploaie. La toate ariile, munca cetelor de 
treier trebuie astfel organizată, încit să 
se asigure deservirea continuă a batozei 
cu brațe de muncă, atelaje pentru trans
porturi etc. Toate garniturile de treier să 
lucreze zi de zi cu întreaga lor capacitate, 
din zori și pînă în noapte. La ariile elec
trificate să se lucreze fără întrerupere și 
în timpul nopții. In nopțile cu lună plină, 
se poate treiera în bune condiții la toate 
ariile, principalul fiind asigurarea forțelor 
de muncă și buna îngrijire a nrș’nilor.

ZIUA MARINEI

Duminică 7 august, poporul nostru muncitor a sărbătorit cu entuziasm pe 
bravii săi marinari șl constructori de vapoare. Cu acest prilej marinarii forțelor 
noastre maritime militare s-au angajat să slujească cu credință cauza sfintă a 
apărării independenței naționale și marile cuceriri ale poporului.

Cînd barometrul arată furtună
/ Gavrilaș e-n cart. Privește 

Aparateie de bord.
“ Comandantul ii vestește:

„Cap compas cinci grade-nord"

Cîrma o suci pe dată,
Apoi mulțumit privi 
Către zarea luminată 
A-nceputului de zi.

Zorii se aștern pe mare, 
Stelele cu toate pier. 
Se ridică-ncet, in zare, 
Soarele rotund pe cer...

Dar apare-un nor subțire, 
Iaca ! Asta-mi trebuia I 
Barometrul dă de știre: 
„In scădere. Vreme rea 1“

Drept vă spun, ca fiecare, 
De furtună nu mă tem, 
Dar de răul cel de mare... 
Inima-mi se face ghem 1

Saltă nava, saltă foarte 
Șl cu ca mă salt și eu,
Se mai lasă într-o parte... 
Marinar să fii, e greu 1

Nava singură se-nclină, 
Îndreptată spre abis. 
Iar un val cit o colină 
Vrea s-o-nghită, știu precis.

Dar solldă-i nava noastră, 
Rezistentă e la greu.
Nu de azi — de ieri, măi frate, 
Fac servici pe dinsa eu.

Of... mă amețește bine, 
Nu-j ușor să fîi cirmaci 
Să te văd aici pe tine, 
Cititorule, cc faci?

Fraților, cum 
Marea asta a 
De mai tine. 
De mincare,

mă zmuceștc.„ 
turbat 1 
dau la pește 
garantat 1

Dar rezist eu. nu se poate.. 
Rău de mare? N-ol muri!' 
Cînd o sta furtuna, frate. 
Fi-va însorită zi.

Marinar sînt. Nu ml-e teamă 
De-ale mării toane-acum 
Hai maî bine să bag scamă 
Nava s-o mențin pe drum.

Valuri, valuri cît un munte 
Multe sînt și multe-au fost... 
Neclintit voi sta pe punte.
La timonă-alcl, in post!l

Pentru mai buna organizare a producției 
pășunilor, loturilor zootehnice și staț unilor

Orizontul parcă zboară 
Și se datină vîrtos. 
Ba se strimbă, ba coboară, 
Urcă, iarăși vine-u Jos... I. ARAMA

loturilor zootehnice și staț unilor 
de montă comunale

Ing. GH. BRUMARU 
din Direcția generală 

creșterii animalelor din Ministerul 
Agriculturii și Silviculturii

De curind a apărut 
decretul nr 303 pri
vind organizarea, ad
ministrarea și folo
sita pășunilor, lo- a 
turilor zootehnice si 
stațiunilor de montă 
comunale.

Necesitatea unei legi care să regle
menteze o serie de probleme în legătură 
cu activitatea acestor sectoare se resim
țea de mult, deoarece vechea lege a pășu- 

; nilor din 1943 nu mai corespundea noilor 
> stări de lucruri din domeniul pastoral. 

Decretul recent apărut rezolvă probleme 
foarte importante; prin aplicarea preve
derilor lui, o serie de greutăți și neînțe
legeri existente in domeniul dezvoltării 
șeptelului vor fi înlăturate.

Una din măsurile importante prevăzute 
în noul decret este cea referitoare la 
crearea în fiecare comună a comitetelor 
cetățenești de gospodărire a fondului 
zoo-pastoral. Organizarea acestor comite, 
te va contribui la executarea intr-un ritm 
mult mai accelerat a diferitelor lucrări 
și măsuri pentru întreținerea și îmbună
tățirea pășunilor, predum și la cultivarea 
mai rațională a loturilor zootehnice și 
întreținerea și folosii ea gospodărească a 
stațiunilor de montă comunale.

Pentru realizarea sarcinilor trasate, 
decretul prevede ca 70 la suta din veni
turile realizate din taxele dc pașunat să 
rămină la dispoziția comunelor în scopul 
folosirii lor numai pentru îmbunătățirea 
pășunilor.

Pînă acum, în multe comune au existat 
serioase lipsuri îm privința administrării 
și folosirii pășunilor, lipsuri care au in
fluențat negativ cantitatea și calitatea 
producției de pe pășunile respec
tive. De pe suprafețe întinse de pășuni 
s-au obținut cantități de furaje mult prea 
mici fată de necesitățile dc dezvoltare a 
numărului și productivității animalelor. 
Aceasta din cauză că nimaii nu se con
sidera dator să se îngrijească de gospodă
rirea pășunilor. In sdopul lichidării acestei 

• stări de lucruri, decretul obliga sfaturile 
populare comunale și unitățile det’nătoare 
de pășuni să aplice lucrările de întreține
re care garantează sporirea continuă a 
cantității de furaje pe unitatea de suprafa
ță.

Toate lucrările de îmbunătățire urmea
ză a se aplica pe baza unui plan de ex
ploatare a Pășunilor. Acest plan se va 
întocmi la fiecare comună pe baza planu
lui dc venituri si cheltuieli ale fondului 
zoo-pastoral si tinînd seama de prestații
le de muncă ce se vor hotărî de către 
adunarea generală a crescătorilor de ani
male din comuna respectivă.

Decretul reglementează, de asemenea, 
problema modului de exploatare și finan
țare a loturilor zootehnice și a folosirii 
furajelor la stațiunile de montă comunale. 
Respectarea cu strictețe a acestor măsuri 
va pune capăt abuzurilor, risipei și îns
trăinărilor de furaje constatate în trecut 
în multe comune, îndeosebi în regiunile 
Timișoara, Ploești și Craiova.

Prevederile decretului reglementează 
una dm problemele care în anii din urmă 
au dat naștere la multe neînțelegeri intre 
crescătorii de animale șl organele silvice. 
Este vorba despre delimitarea sectorului 
pastoral din zona păduroasă ri patrimo
niul silvic. Datorită interpretării în mod 
greșit a unor dispoziții, unii amenajiști 
s'lv”! au înc’us în planurile de amena

jare a patrimoniului 
siivtc s-upraleț» con
siderabile de pășuni 
Împădurite, in care -/ 
apoi organele silvice 
au interzis pășuna- 
tul. Numai In Regi-

. unea Autonomă Ma
ghiară a fost mdlusa in antenai&menUe 
silvice o suprafață de peste 18.000 de hec
tare pășuni împădurite, a căror producție 
de iarbă s-a irosit d;n cauză că s-a inter
zis pășunatul. Este de la sine înțeles că, 
prin aplicarea unor astfel de măsuri, s-a . ‘ 
îngreunat asigurarea unor cantități spori
te de nutrețuri necesare unei mai bune 
hraniri a animalelor. Pînă în prezent. în 
spiritul prevederilor decretului, pe baza 
actelor de proprietate și folosință, au fost 
scoase din amenaiamentele silvice și re
date pășunatului peste 50.000 ha pășuni 
împădurite. Cazuri de pășuni greșit in: 
cadrate la sectorul silvic mai sint încă, 
mai ales în regiunile Bîrlad și Suceava.

In legătură cu schimbarea modului de 
folosință a pășunilor (pentru orezării, 
plante tehnice etc.), precum ș’ cu cedarea 
către alte instituții a unor suprafețe. în 
scopul ridicării de construcții sau în alte 
scopuri, schimburi care in ultimul timp 
se făceau fără nici o ondine, provocind 
multe nemulțumiri printre crescătorii de 
animale, decretul precizează în ce Imprc- . 
Hirări și cine are dreptul să aprobe ase
menea cedări de suprafețe.

In. vederea unei mai bune îngrijiri și 
folosiri a izlazurilor comunale, decretul 
prevede ca, atunci cînd cel puțin 60 la 
sută din numărul de animale dintr-un sat 
aparțin gospodăriei colective și membri
lor adeșteia, se va atribui gospodăriei, 
respective din pășunea comunală o supra-V* 
față proporțională cu numărul animalelor. 
In comunele în care peste 80 la sută din 
familii s-au înscris în gospodăria colec
tivă, pe lingă administrarea izlazurilor 
comunale, se vor atribui acestor gospodă
rii colective și stațiunile de montă comu
na .e. împreună cu lotul zootehnic res
pectiv. Aplicarea acestor prevederi va 
duce la o cointeresare mai mare a gos
podăriilor colective pentru îmbunătățirea 
și folosirea rațională a pășunilor $i a 
statiuntlor de montă comunale.

Prin decretul de curînd apărut, se ur
mărește să se asigure animalelor, al căror . 
număr este în continuă creștere, cantități 
sporite de nutrețuri, atît in timpul peri
oadei de pășunat, cît și iarna. Pentru 
atingerea acestui scop, este necesar ca 
organele agricole și zootehnice ale Mi
nisterului Agriculturii și Silviculturii, îm
preună .cu sfaturile populare, să treacă 
n^ihrziat la punerea în aplicare a pre
vederilor decretului.

Pentru agronomii șț zootehnlștji de la 
punctele agricole este o sarcină de cins- 
te de a populariza larg în rîndurile eres- V 
catoriiarde animale conținutul decretului. 
5<pri|inindu-șe pe comitetele cetățenești 
de gospodărtre a fondului pastoral, ei te- 
puie să ia cele mai potrivite măsuri pen
tru buna întreținere si folosire a nășuni- 
k)r. a loturilor zootehnice si a stațiunilor 
ne monta. Traducerea în viată a prevede- ■■ 
rilor acestui decret îndeamnă o contribuție ' 
ce scama la dezvoltarea șeptelului si a 
creșterii productivității lui ceea ce va 
avea ca urmare sporirea cantităților de 
produse animale pentru continua îmbia» 
nătatire a aprovizionării oamenilor mut* 
cil cu bunuri de larg consum.
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Roadele muncii în
Soarele da In asfințit, ascunzlndu-și 

talerul de aramă după măgurele dinspre 
apus. De pe arie, carele Intovărășiților 
porneau spre sat, virfuite. La cîntar, 
oamenii se îngrămădeau curioși să afle 
cit li revine fiecăruia. Printre întovără
șiți, se aflau și o mulțime de țărani mun
citori care n-au intrat pină acum In înto
vărășire. Aceștia priveau curioși și parcă 
nu le venea să creadă. De... Roadă bună 
ăst an. Dar tovărășia le-a luat-o cu mult 
înainte...

Cotele către stat și plata pentru mun
cile făcute de S.M.T. fuseseră achitate de 
către întovărășirea „30 Decembrie". 
Acum, din movilele de griu ca aurul, 
ci ți va oameni tncărcau de zor banițele 
și le descărcau în sacii intovărășiților.

— Spune drept, măi foniță, zise 
țăranul muncitor Sava Nicolae către 
unul din întovărășiți. Luași tu pentru un 
pogon 1.500 kile?

— Păi o să mă vezi acum, cînd oi în
cărca, răspunse acesta.

Cînd și ctnd, se auzea glasul președin
telui întovărășirii, un om slab, negricios, 
cu ochii ca de veveriță, care citea de pe 
un caiet cit se cuvenea fiecăruia, după 
suprafața cu griu cu care venise în înto
vărășire șl după muncă:

— Curpăn Grigore... N-auzi, măi Gri- 
gore, trage caii, omule...

Rînd pe rlnd, tntovărășiții tncărcau 
sacii, în freamătul de bună voie din jur, 
și porneau...

■ir
Unul dintre întovărășiți, Cirța Vasile, 

care tocmai era gata să o pornească cu 
două care virfuite cu saci, rămase locu
lui, neindurîndu-se parcă să plece. Auzea 
vorbele lui Oancea Nicolae, președintele 
întovărășirii, care-i spunea lui Gheorghe 
Palenciuc, directorul stațiunii de mașini 
și tractoare Roman, ce tocmai sosise la 
arie cu o bicicletă:

— Slntem tare mulțumiți. Anul trecut, 
vă amintiți că întovărășirea noastră a 
scos la griu 1.450 kg de boabe la hectar. 
Anul ăsta, am dobindit 3.000 de kilogra
me pe fiecare din cele 25 de hectare. Șl 
la orz am scos 2.800. Ne-ați lucrat pă- 
mintul clasa întii. Buni băieți Lepădatu, 
șeful de brigadă și ceilalți pe care ni 
i-ați trimis. Au făcut arătura pentru 
însămințare încă din vară și la adîn- 
cimea cerută de agrotehnică. Au în- 
sâmînțat numai in cruce. Astă primă

vară au venit de ne-au boronlt griul. 
Ne-a sfătuit cum se cuvine și to
varășul Peleanu, agronomul de sector 
de la stațiune. Toată ziua a fost pe aici 
cînd să dea griul în pîrgă. Cum a văzut 
că grînele-s bune de strîns, a și dat fuga 
la stațiune de a adus două secerători- 
legători. N-am pierdut un spic. Acum, ia 
venițl să vedeți cit iau oamenii noștri.

...Cirța Vasile asculta toate acestea și 
chipul lui negricios, plin de praf, i se 
lumină Intr-un zimbet cald. Privea în
truna caietul din care Oancea, președin
tele, îi citise adineauri directorului 
S.M.T-ului numele intovărășiților și can
titățile de griu și orz pe care le primi
seră la împărțeală. Se căsnea săși aducă 
aminte de un lucru. Unde și cînd mai 
luase el parte la o împărțire a bucatelor? 
Vălurile de colb de la batoză parcă se 
prefăceau intr-un abur. Și prin aburul a- 
cesta al aducerii aminte, deodată, Cirța 
parcă văzu...

...Da, așa-i. Era în vara anului 1939. 
Tot la arie. Dar pe aria moșierului Florea 
Popovicl, care stăpînea păminturile din 
fur. Cînd se terminase treierișul, admi
nistratorul, un om înalt și gras, îi stri
gase pe toți cei care munciseră. Și pe el, 
și pe alde Gheorghe Moraru, și pe 
Andriuță, ca și pe mulți dintre cei care 
se află azi în întovărășire. Cînd la stri
gat să și cîntărească bucatele ce-i re
veneau după un an de muncă, Cirța s-a 
pomenit cu 2-3 saci în care era mai 
multă neghină decît griu.

— Atîta numai ? întrebase el. Pentru 
toată munculiță mea ?

Administratorul a prins să răcnească 
și să-l bată.

Cînd s-a săturat de lovit, a răcnit către 
ceilalți:

— Hai, care ești la rlnd, că mă gră
besc. Și se înnoptează..,

■k
...Se înnoptează și acum, în seara aceas

ta de august 1955. Cirța Vasile răsuflă 
ușure și merge vesel alături de cele două 
care virfuite cu saci. Batoza vuiește în
truna, treierînd griul țăranilor muncitori 
individuali din satul lor, Hîrlești, de 
lîngă Roman.

— Hai Vasile, îl întîmpină în drum 
Măria, nevasta lui Cirța. Ce ai zăbovit 
atit?

comun
Dar Vasile nu răspunde. Merge repede, 

fluierînd, pe lingă cele două care. Și în 
cintecul lui e mai mult decît un răspuns... 
E bucurie de nemăsurat...

Trece pe Ungă lanul de ovăz al înto
vărășirii pe care trebuie să i secere înce- 
pind de mîine. Mai încolo, sînt cele 6 
hectare cu floarea-soarelui, unde tulpi
nile se înalță pariind pălării mari cit 
fundul ceaunului. Pe stingă, e sfecla. „De 
pe acum s-a făcut cit bostanul", gîndește 
Cirța. „Zicea agronomul că anul ăsta 
om scoate 40.006 de kile la hectar". Tar 
laua cu porumb a rămas și ea in urmă. 
Cele două care au pătruns pe ulița cea 
mare a satului. Sclrțiind din greu, ele 
trec acum prin dreptul casei întovărăși- 
tulul Curpăn Vasile. Acesta și-a cumpă
rat zilele trecute șindrilă și țiglă de-și 
învelește casa.

Acum au ajuns. Porțile se dau în lătu'i 
și cei trei copii și băi rina le ies înainte. 
S au adunat îndată vecinii să'i ajute a da 
jos sacii cu griu din cele două care.

■— Intii să descărcăm sacii din carul 
lui Ciobanu fon, să i-l duc, glăsuiește 
Cirța Vasile... Că am ciștigat rămășagul 
făcut cu el...

— Cum așa? se aude deodată din 
uliță, glasul președintelui întovărășirii, 
Oancea Niculae, care, fiind chemat la sfa
tul popular, o pornise repede de la arie, 
în urma celor două care.

— Nud știi? Ciobanu, cel care tot 
șovăie de vreun an să intre în întovără
șire, răspunde Cirța. l-am spus că mie 
îmi trebuie anul ăsta două care ca să-mi 
duc acasă griul. Iar el a rls de mine. Și 
atunci am făcut rămășag: dacă pierde, 
îmi împrumută carul gratis, să-mi aduc 
griul în bătătură. Așa ne am înțeles. Azi, 
cînd a văzut că trebuie să car 19 saci 
de cite 80 de kile, mi-a zis:

— Măi Vasile, ai avut dreptate. Rod- 
nică-i munca în întovărășire. Dacă in
tram, duceam și eu acasă tot atit griu 
ca tine. Tot un pogon am pus și eu cu 
griu. Dar n-am scos decît 11 saci. Mai 
puțin ca tine cu vreo 400 de kilograme. 
Așa a pățit și alde Maftei Gheorghe. Dar 
să știi că, în toamnă, facem cereri să ne 
primiți și pe noi.

— Apoi să vină, glăsui președintele. Ii 
primim bucuroși, că-s oameni vrednici. 
Și împreună o să facem treabă Și mai 
bună...

AL RA1CU

Treierișul este în toi
întovărășiți! din comuna Vinga, regiu

nea Arad, au cultivat în acest an o mare 
suprafață de cereale păioase. Hotătîți să 
obțină o recoltă îmbelșugată, ei au făcut 
la vremea potrivită toate lucrările reco
mandate de știința agrotehnică, ca dezmi- 
rlștltul, arătura adincă de toamnă, semă
natul cu mașina, plivitul etc. Ca urmare, 
griul, orzul și celelalte culturi păioase ale 
Intovărășiților s-au dezvoltat și au legat 
rod bogat.

Pentru a nu pierde nici un bob din bo
găția holdelor, membrii acestei Întovără
șiri au pornit strînsul recoltei Îndată ce 
păioasele au dat in plrgă. Folosind cu 
pricepere toate mijloacele de lucru, ei au 
reușit să termine secerișul întregii supra
fețe cultivate cu păioase numai în cîteva 
zile.

Acum, la aria Intovărășiților, treierișul 
este în toi.

In clișeu: întovărășiți! din comuna 
Vinga, treierînd griul din stogurile depo
zitate pe arie.

Să îngrijim culturile de bumbac 
potrivit cerințelor agrotehnice

Ploile multe $1 abundente căzute în pri
măvară și In vara aceasta și timpul 
răcoros au întirziat cu mult formarea și 
dezvoltarea capsulelor de bumbac. Pentru 
ca bumbacul să alungă pînă in toamnă 
in faza de maturitate deplină, iar capsu
lele să se coacă înainte de căderea bru
melor, se cere ca lucrările de îngrilire să 
fie executate neîntirziat și la nivel agro
tehnic corespunzător.

Una din măsurile agrotehnice care. în 
condițiiie de climă puțin obișnuite din 
acest an, trebuie aplicată neapărat de 
către fiecare cultivator de bumbac este 
cîrnitul. Prin cîmit, se îndepărtează vîr 
ful plantelor care consumă multă hrană, 
rcalizindu-se astfel o economie mare de 

i substanțe nutritive, ceea ce asigură o bună 
I hrănire a ramurilor de rod. In felul 

acesta, greutatea capsulelor crește, iar 
perioada de coacere a bumbacului se 
scurtează cu 4-16 zile, asigurîndu-se ast
fel o producție sporită de bumbac la hec
tar. Totodată, prin aplicarea cîrnitului, 

I se îmbunătățește și calitatea bumbacului, 
deoarece capsulele ajung la coacere mai 
timpuriu, iar vata se poate recolta îna
inte de căderea brumei.

Cimitul trebuie aplicat pe toată supra
fața cultivată cu bumbac și mai ales la 
culturile rcinsămințate care se găsesc în- 
tr-un stadiu de vegetație foarte întirziat. 
Această lucrare se face atunci cînd peste 
75 la sută din plante au format 6-8 ra
muri de rod. Mergînd printre două rîn- 
duri de bumbac, muncitorul rupe cu amîn- 
două mîinile deodată virfurile celor 6-8 
ramuri lăsate pentru rod. In cazul cînd 
pe unele parcele, după executarea cîrni
tului, ramurile de rod continuă să se dez
volte Prea mult, se va face cîrnitul supli
mentar prin îndepărtarea vîrfurilor de la 
ramurile de rod începînd dc deasupra 
ultimei capsule care poate ajunge la ma
turitate.

O altă lucrare ce aduce după sine gră
birea coacerii bumbacului constă în exe
cutarea a cît mai mult prașile. In con
dițiile anului acesta, cînd umiditatea mare 
din sol favorizează creșterea rapidă a bu
ruienilor, se recomandă a se face cel pu
țin 5-6 prașile pe orice parcelă cu bum
bac. Prin prașile repetate, solul se afi
nează, se încălzește mai ușor șl ca ur 
mare, plantele alung mai repede la matu
ritate, iar capsulele se coc mai timpuriu. I

Cultivatori de bumbac! Munciți cu elan 
pentru a asigura o producție sporită de 
bumbac și de bună calitate.

-----•-----

Prășesc bumbacul 
a 5-a oara

Anul acesta, pe lîngă celelalte culturi 
prăsitoare, la gospodăria agricolă de 
stat Jegălia, regiunea Constanța, au 
fost însămînțate si 500 ha cu bumbac.

Una dintre preocupările permanente 
ale celor cinci brigadieri care răspund 
de această importantă cultură este în
grijirea bumbacului în cele mai bune con
diții agrotehnice. Astfel, pînă acum au 
fost executate pe întreaga suprafață cul
tivată cu bumbac patru prașile. Folosind 
tractoare U-2 si cultivatoare suspendate 
și datorită faptului că plantele sînt însă- 
mîntate în rînduri perfecte drepte, trac
toriștii din brigăzile conduse de tov. 
Stefan Borcan, Ion Conceal și Ion Pa- 
valache au executat prășitul mecanic la 
timp. Pe unele parcele, tractoriștii au în
ceput să facă șt prașila a 5-a. In urma 
cultivatoarelor, muncitorii au venit cu 
sapele, tăind orice fir de buruiană ră
masă In jurul plantelor.

In scopul asigurării substanțelor hră
nitoare de care au nevoie butonii flo
rali ai plantelor spre a se dezvolta, de 
curînd, în sectoarele de bumbac de care 
răspund brigadierii Constantin Chivu- 
lescu, Ilie Botan și Vasile Apostol s-a 
început ciupitul (îndepărtarea ramurilor 
vegetative inferioare pe care nu se for
mează niciodată butoni).

Nu peste mult timp, muncitorii, gospo
dăriei vor face și cîrnitul bumbacului.

I, ALEXANDRU

Sarcina noastră cea mai importantă
Inginerul agronom are 

de înfăptuit în cadrul gos
podăriilor agricole colec
tive sarcini de mare răs
pundere. Cu ajutorul cu
noștințelor sale de specia
litate și printr-o muncă stă
ruitoare, făcută cu multa 
pricepere, el trebuie să-i 
convingă pe colectiviști — 
care pină mai ieri și-au lu
crat pămintul de unul sin
gur și așa cum au apucat 
din bătrini — că este în 
interesul lor să muncească 
intr-un chip nou. să-i aju
te sâ-și însușească meto
dele agrozootehnice și să 
le arate practic pentru ce, 
cund și cum trebuie apli
cate.

La toate- acestea ni-am 
gindit mult atunci cînd am 
aflat că voi lucra într-o 
gospodărie colectivă. Cunr 
să procedez pentru a mă 
apropia de colectiviști, pen
tru a-i face să înțeleagă 
că le vreau numai binele ? 
Ce procedee să folosesc 
pentru a le căpăta încre
derea. spre a trezi. în ei in
teresul pentru aplicarea 
metodelor științifice de lu
cru ? Iată întrebările ce mă 
frămîntau.

Prima sarcină pe care 
mi-am pus-o în față a fost 
aceea de a cunoaște mai 
întîi oamenii, părerile si 
priceperea lor. de a atrage 
din rîndul lor pe cei mai 
destoinici, care să mă aju
te în aplicarea și extinde
rea metodelor înaintate. 
Brigadierul de cîmp. Sa- 
dîc Hogea, actualul pre
ședinte al gospodăriei, 
se dovedea a fi harnic, 
priceput și deosebit de 
stăruitor cînd era vorba 
de înfăptuirea unui lucru 
nou, neobișnuit. Mram 
dat seama că mult a- 
iutor pot avea și din par
tea secretarului organiza
ției de bază din gospodă
rie.- tovarășul Ttrziu Va
sile. un om curajos și dîrz, 
cu mult spirit de inițiativă 
și dragoste față de meto
dele agrotehnice. Treptat, 
am alcătuit un grup de co
lectiviști. oameni de nădej
de, unul și unul, în fruntea 
căruia am început să duc 
lupta pentru aplicarea 
recomandărilor științei în 
practica agricolă.

Ziînk. la întocmirea pla
nului de muncă le dam o 
serie de îndrumări, ascul
tam cu atenț'e propunerile 
lor, apoi hotărâm împre
una cum sa aplicăm a doua 
zi cele plănuite. In felul 
acesta, lipsurile care se 
iveau uneori din cauza sla
bei organizări a munc'i 
erau grabnic înlăturate.

Cu timpul, colectivului 
nostru de muncă, restrins 
la început, i s-a alăturat o 
serie de colectiviști frun
tași. cum sînt Gheorghe 
Popa. Costea Dumitrescu, 
Niculaie Tîrziu. Gheorghe 
Patru, Vasile Tîrziu, și 
alții. Cu ajutorul acestora, 
m-am străduit zi de zi sâ-i 
conving și pe ceilalți co
lectiviști să lucreze pămîn- 
tul potrivit cerințelor agro
tehnice înaintate. Primele 
rezultate au fost îmbucură
toare. Anul trecut, de pil
dă. colectiviștii din gospo
dăria noastră au însămîn- 
tat porumbul și floarea- 
soarelui în cuiburi așezate

Ing. agr. MARIA DUTA 
gospodăria agricolă colec
tivă „Scinteia", satul Ni- 
sipari, comuna Castelu, 

regiunea Constanța

in pătrat pe suprafețe în
semnate de teren. La aceste 
culturi, în timpul vegetației 
s-a iâcut si polenizarea su
plimentară artificiala. Cu 
toate că timpul a lost mai 
mult secetos, de pe tar 
lalele unde cuiluriie au fost 
semănate și îngrijite după 
cerințele agrotennice s-au 
cu.es recolte mari. Faptele 
i-au făcut pe mulți colec
tiviști să privească cu tot. 
mai multă încredere meto
dele agrotehnice înaintate, 
să manifeste interes pentru 
însușirea și aplicarea lor.

Tot anul trecut, cînd a 
sosit vremea treierișului, 
noram hotă-rit să organizăm 
lucrul la arie după metoda 
Brediuk. Unii dintre co
lectiviști n-au fost de acord 
cu aplicarea acestei metode 
pe motiv că-i foarte greu 
de construit sire de snopi 
pe ambele părți ale bato
zei, că trebuie prea multe 
brațe de muncă etc. Cu a- 
iutorul comuniștilor și al 
colectiviștilor fruntași, am 
reușit să-i convingem pe 
toți membrii gospodăriei 
colective de avantajele exe
cutării treierișului după 
metoda graficului orar. 
Munca fiind bine organi
zată. treierișul s-a desfășu
rat într-un ritm intens, vi
teza de iucru a sporit sim- 
t:tor si astfel perioada de 
timp planificată pentru a- 
ceastă lucrare a fost scur
tată cu aproape 20 de zile.

In toamna anului 1954, 
m-am hotărît să înființez 
în cadrul gospodăriei co
lective o casă-laborâtor. 
Sfaturile prețioase date de 
tov. inginer Tomoroagă 
Petre, directorul stațiunii 
I.C.A.R. Valu lui Traian, 
m-au ajutat mult la organi
zarea acestei case-labora- 
tor. In scurt timp am reușit 
să-mi procur o parte din 

materialele necesare.
Cu toate că nu aveam 

încă tot ce trebuia, m-am 
hotărît să încep activitatea 
casei-laborator chiar din 
toanmă. M-am fixat tot
odată asupra experiențe
lor de producție, pe care 
le-am făcut pe ogoarele 
gospodăriei. Am început 
cu semănatul grîului tn 
cruce pe o suprafață de 70 
de hectare și cu arătura 
după sistemul agrotehnic 
elaborat de Malțcv.

In timpul iernii, în ca
dru! gospodăriei noastre a 
funcționat cursul agroteh
nic de 3 ani. M-am bucu
rat mult cînd am început 
acest curs. Aveam acum 
prilejul să împărtășesc co
lectiviștilor din cunoștin
țele căpătate prin studiile 
făcute, să-i ajut să învețe 
ce sînt metodele agrotehni
ce. care este importanța 
lor, cînd și cum trebuie a- 
plicate în diferite condiții 
locale de sol și climă. Lec
țiile le ț’neam în casa-la- 
borator care între timp fu
sese înzestrată cu un mate
rial documentar mai bo
gat.

In timpul cursurilor de

iarnă, acest material mi-d 
fost de mare folos. La lec* . 
ția nr. 3, de pildă, despre 
„Viața plantelor",, nram . 
iolosit cu mult succes de 
materiale didactice diferite, • 
printre care și mulaje care 
reprezentau organele plan---- 
tei. De asemenea, pentru -.- 
explicarea celulei in-am fo* .... 
losit -de microscop.. Jn 1 ■ <. 
timpul expunerii lecțiilor, 
făceam si cîte o mică schi
ță la tablă cu cretă, colo:....,., 
rată. La toate lecțiile, am 
insistat cu deosebită tărie 
asupra necesității aplicării 
întregului complex de re- 
guli agrotehnice — . cheză< 
șia obținerii unor recolta, 
bogate. - , . (r

Interesul coIectiYiști'lcxr .. , 
pentru învățătură era mare. ? 
Ma bucuram cînd citeam 
pe chipurile lor dragostea 
de a-si îmbogăți zi de zi 
cunoștințele cu lucrurinoi. -•> 
In primăvară, nu ne-răcni-, . 
nea altceva de făcut decît - 
să aplicăm cele învârte la 
curs. Si, într-adevăr. cînd 
.a sosit primăvara, colecti
viștii au început lucrările 
agricole la vreme și le-au ..: 
executat la un nivel agro- 
tehnic mai ridicat.,..Ei.au 
selecționat și tratat cu mul- ... 
tă atenție sămînța, au res- - - 
pectat .regulile agrotehnice 
în pregătirea solului* la 
semănat etc. Și culturile 
de toamnă ău fost îngrj4 
jite așa cum cere agro- . 
tehnica, fiind borontte șf 
plivite de buruieni.

DatorKă muncii Însufle
țite și aplicării mai largi a 
metodelor agrotehnice a'tît 
la cerealele păioase de 
toamnă, cît $i la cele do 
primăvară, colectiviștii au 
obținut recolte bogate. La 
ovăz, au realizat o produc
ție de 2000 kg la hectar. La 
griul de toamnă, au obți
nut pe lotul scmincer 3000 
kg ia hectar. Această su
prafață a fost însămînțată 
în rinduri încrucișate, iar 
primăvara, grapată la timp 
cu un agregat cu mai multe 
grape stelate. r.:

In cadrul casei-laborator ci 
am făcut iarovizarea carto- n: 
filor atit pentru însă mintă* !L‘ 
rile de primăvară, cît și 
pentru plantarea de vară, pi 
La iarovizarea cartofilor ut 
pentru plantarea de vară Ir. 
am fost mult ajutată de 
mos Anghel Trifu, care 
și-a dat interes pentru exe- -z. 
cutarea acestei lucrări în 
bune condiții agrotehnice. 
Pentru că nu am avut po- -• 
sibilitatea să iarovizăm în
treaga cantitate de- cartofi - 
necesară fnsămînțării de 
primăvară, am folosit me
toda înerrăsăTii fa cuib cu 
mrantte cenușă. Acum, 
culturile de cartofi ale gosJ 
podăriei se prezintă bine 
și promit rod bogat.

In aceste zile, colecti- 
vistii din gospodăria noas- ... 
tră, cu sprijinul mecaniza- . 
tor;lor de la S.M.T. Castelu, .. 
depun eforturi înzecite pen- „■ 
tru a termina neîntirziat 
strîngerea recoltei. Jntrea- ■
ga suprafață cu păioase a .
fost secerată. Folosind din 
plin timpul prielnic $i toa
te forțele si mijloacele He 
muncă, colectiviștii noșfr5 ‘ 
vor reuși să termine la 
timp și treierișul, să cîș- 
tige bătălia pentru nîineâ 
poporului. . < iu

_________________________  CONSULTAȚIE

Folosirea rațională a gunoiului de grajd 
aduce mari sporuri de recoltă

Știința și practica agricolă ne învață 
că unul dintre cele mai importante mij
loace menite să contribuie la obținerea 
unor sporuri mari de recoltă este folo
sirea îngrășămintelor. Pentru a ajuta 
plantele de cultură să crească, să se dez
volte mai bine și să ne dea roade mai 
bogate, trebuie Insă să aplicăm îngrașă- 
mintele în mod rațional, în funcție de 
condițiile specifioe de climă și sol și de 
nevoile plantelor.

Este îndeobște cunoscut că principalul 
Izvor de aprovizionare a plantelor cu 
substanțe hrănitoare îl constituie solul. 
Acesta conține substanțe nutritive în can
tități de sute și chiar de mii de ori mai 
mari decît sînt necesare pentru o recoltă.

Totuși, numai o mică parte din acestea 
pot fi folosite de plante, întrucît cea mai 
mare cantitate se află sub forme greu 
asimilabile.

Cu toate că prin lucrările solului o 
parte din aceste substanțe sînt transfor
mate în forme ușor asimilabile, totuși, 
pentru obținerea unor recolte mari este 
necesar să se completeze conținutul de 
substanțe hrănitoare din sol prin aplica
rea îngrășămintelor.

Unul din cele mai valoroase îngrășă
minte care se găsește la îndemîna fie
cărui cultivator este gunoiul de-grajd. 
Acesta este socotit un Jngrășămînt com
plet deoarece conține toate substanțele 
hrănitoare pe care plantele le iau din 
sol. Totodată, el reprezintă un mijloc pen
tru îmbunătățirea însușirilor fizico- 
chimice ale solului. Aplicat pe solurile 
grele, argiloase, ie mărește permeabiii-
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tatea, apa putînd să pătrundă mai ușor 
în ele. Acest îngrășămînt îmbogățește 
solul în substanțe organice și microor
ganisme care contribuie la pregătirea 
nranei plantelor. De asemenea, gunoiul 
de grajd îmbunătățește aprovizionarea 
plantelor cu apă, mărind puterea de re
ținere a apej de către sol cu aproxima
tiv 20 la sută. In același timp, el împie
dică spălarea substanțelor hrănitoare de 
către apele de precipitații și Ic eliberează 
apoi după nevoile plantelor. Gunoiul dc 
grajd mărește cantitatea de bioxid de car
bon din sol și din aerul de deasupra 
solului. El are influență favorabilă asu
pra micșorării acidității solurilor podzo- 
lice.

In unele regiuni ale țării însă, mai 
ales în cele din partea sudică, este răs- 
pîndită părerea greșită că acest îngrășă
mînt dă sporuri mici de recoltă, iar une
ori duce chiar Ja scăderea producției 
agricole. Se crede că în anii secetoși gu
noiul de grajd contribuie la uscarea so
lului și la „arderea" semănăturilor, iar 
in anii umezi, contribuie la creșterea ve
getativă .puternică și la căderea cerea
lelor, ceea ce duce la scăderea recoltei. 
Din această cauză, gunoiul de grajd ră- 
mîne neîntrebuințat, este aruncat la mar
ginea satului unde în primăvară adeseori 
i te dă he.

Gunoiul de grajd nu poate fi folosit ca 
îngrășămînt pentru plante așa cum se 
scoate din grajd, ci trebuie supus, unei 
pregătiri care se numește fernțentare, dos
pire sau descompunere. Pentru aceasta, 
el se așează în platformă pe un loc anu
mit. Dacă în unele regiuni, mai ales în 
cele cu puțină umezeală, întrebuințarea 
gunoiului de grajd ca îngrășămînt nu dă 
rezultate bune, aceasta se datorește fap
tului că se folosește gunoi de grajd 
păios, fără a fi suficient fermentat. In 
gunoiul de grajd nefermentat, hrana 
plantelor se găsește în forme sub care 
nu pot fi luate de acestea. Gunoiul de 
grajd nedospit, introdus în sol, iși con
tinuă fermentarea, producând căldură, 
fapt care face ca plantele sa sufere sau, 
cum sc spune în mod obișnuit, „să se 
ardă". De asemenea, prin gunoiul de 
grajtl nedospit se introduc în pămînt 
toate semințele de buruieni aflate în el, 
iar microorganismele, care continuă In 
sol fermentarea gunoiului de grajd păios, 
consumă substanțele azotate în dauna 
plantelor.

Pentru a avea gunoi de grajd de o ca
litate superioară, el trebuie lăsat să fer
menteze pînă cînd capătă o culoare brun- 
închisă și aspect untos. In acest caz, 
paiele se mai cunosc încă, iar cînd gu
noiul e luat în furcă, ele se rup.

Gunoiul de grajd fermentat se poate 
transporta la cîmp în orice perioadă a 
anului. E bine însă ca aceasta să se facă 
pe vreme răcoroasă, spre a se îm-piedica 
pierderile de azot.

Pentru a avea o repartiție uniformă 
din punct de vedere calitativ, la încăr

care, de fiecare dată se taie din platfor
ma de gunoj o porțiune pe toată adîn- 
cimca ei, de la suprafață pînă la fund.

Pe cîmp, terenul se împarte, cu ajuto
rul marcatorului, cu prășitoarea sau cu 
plugul, în pătrate egale (cu latura de 
15—20 metri), pe fiecare din ele reparti- 
zîndu-se aceeași cantitate de gunoi. Ast
fel împărțit, gunoiul se împrăștie cît mai 
uniform și se îngroapă în aceeași zi sub 
brazdă cu plugul cu connană cilindrică.

Dacă din anumite motive gunoiul nu 
poate fi îngropat imediat, atunci el tre
buie să se așeze în grămezi mari de 
aproximativ 30-40 tone, care se îndeasă 
și se acoperă cu pămînt sau alt mate
rial, pentru a împiedica uscarea și pier 
derca substanțelor hrănitoare.

Pentru semănăturile de toamnă, trans
portul gunoiului de grajd se face vara. 
După ce a fost transportat, gunoiul se 
împrăștie imediat și se îngroapă în 
aceeași zi sub brazdă. Adîncimea 
de încorporare în sol a gunoiului 
de grajd e determinată în primul rînd 
de gradul lui de descompunere, de con
dițiile de sol și climă și în oarecare mă
sură de adîncimea de răspândire a rădă
cinilor plantelor. Pe solurile nisipoase, 
pe cele cu crăpături, ca și pe cele din 
zonele secetoase, îngroparea se face mai 
adine, la 18-22 cm. Dacă se îngroapă 
prea adînc, gunoiul de grajd se descom
pune încet, condițiile fiind favorabile 
pentru nitrificare. Pe solurile argiloase, 
grele, ca și pe cele din regiunile cu pre
cipitații abundente, îngroparea gunoiului 
de grajd se face mai în față.

Cu toate că acest îngrășămînt este so
cotit ca un îngrășămînt complet, totuși 
raportul în care se găsesc elementele nu
tritive (azot, fosfor, 'potasiu) în el, pre
cum și coeficientul de Folosire diferită a 
acestora, face ca să nu poată fi satisfă
cute nevoile anumitor culturi. In acest 
caz, este necesar ca aplicarea gunoiului 
de grajd să se facă împreună cu îngrașă- 
mintele minerale. Dacă îngrășă-mintcle 
minerale care se recomandă a se intro
duce în sol o dată cu arătura adtncă sînt 
din cele fosfatice și potasice. atunci

acestea se vor încorpora o dată cu gu
noiul de grajd. Trebuie însă să ținem 
seama că nu toate îngirășămintele mine
rale se pot amesteca cu gunoiul de grajd. 
Așa, de exemplu, nu pot fi amestecate : 
cianamkla de calciu, nitro-calc amoniul, 
azotatul de amoniu, azotatul de calciu, 
termo-fosfații șj carbonații de amoniu. In 
acest caz, răs-pîndirea îngrășămintelor 
minerale ȘÎ a gunoiului de grajd se face 
separat. Gunoiul de grajd se va încor
pora în sol o dată cu arătura adîncă, iar 
îngrășămintele minerale se vor da o dată 
cu efectuarea lucrărilor de cultivație.

Făcîndu-se diferite experiențe cu pri
vire la capacitatea plantelor de a lua 
substanțe nutritive din sol, s-a con
statat că gunoiul de grajd este fo
losit mai bine in primul an de plantele 
care au o perioadă lungă de vegetație, 
cum sînt cartoful, floarea-soarelui, po
rumbul, sfecla etc., precum și de acelea 
care dau o marc masă vegetativă, ca 
iarba de Sudan și sorgul. Păioasele folo-> 
sesc mai bine gunoiul de grajd In al 
doilea an pe solurile fertile, iar pe cele 
sărace, chiar în primul an. Dintre păioa
sele de toamnă, griul folosește mai bine 
gunoiul de grajd decît secara și orzul. 
Grîul de primăvară trebuie să fie îngră
șat ori direct, ori să urmeze cel mult în 
al doilea an după aplicarea gunoiului de 
grajd.

Aplicarea directă a gunoiului de grajd 
nu este recomandabilă pentru în și pen
tru leguminoasele de sămînța caic folo
sesc mai bine acțiunea lui în al doilea an.

In ceea ce privește gradul de descom
punere (fermentare) pentru păioasele de 
primăvară, gunoiul de grajd trebuie să 
fie mai bine descompus și îngropat în 
toamnă o dată cu arătura de bază. La 
culturile cu o perioadă lungă de vegeta
ție (cartofi, rădăcinoase etc.), gunoiul de 
grajd poate să aibă un grad de descom
punere mai mic decît gradul de descom
punere al gunoiului folosit pentru păioa
sele de primăvară. Gunoiul cel mai pu
țin descompus (adică ceva <nai păios) 
trebuie folosit la semănăturile de toamnă 
«i încorporat cît mal de timpuriu.

Gunoiul de grajd proaspăt se poate da 
numai la acele plante care nu au nevoie 
de azot din sol, cum sînt, de exemplu, 

.plantele leguminoase furajere .(măză- .. 
richea de n-utreț etc.), deoarece acestea 
asimilează azotul din aer, iar din gu
noiul de grajd iau fosforul, potasiul și 
alte elemente. Plantele care urmează în 
acest caz după măzărichea de nutreț gă* 
sesc gurtbiul descompus.

Acțiunea gunoiului de grajd se resfrîn- ,f. j 
?e și asupra culturilor din anii următori . 
imp de.3-4 ani la rînd. De regulă, o țonj . 

de gunoi de grajd bine pregătit, și îdloi.. 
sit cum trebuie dă în medie un spor-de • 
recoltă de 69-100 kg de boabe Iff liecLir ">‘l 
pe tot timpul cît durează acțiunea lui.i Pe 
solurile nisipoase, acțiunea gunoiului în 
timp este mai mică, din care cauză pe 
astfel de soluri îngrășarca trebuie iâcuiă 
mai des.

Cantitățile de gunoi de grajd folosite 
depind, de asemenea, de condițiile spedr ■ • 
fice de sol și climă și de cultura câ*e *j’ ' 
urmează a fi îngrășată- Pe solurile pod- 
zolice (cenușii), pe cele sărace ca ‘și’ pe 1 K ; 
cele erodate, se folosesc cantități jrpai 
inari de gunoi de grajd decît pe cțr’np-, ;
ziornuri și pe celelalte tipuri de soLpiiai ■ • 
fertile. Cantitățile sub 20-30 tone ia ha ;'.F 
s-au dovedit neîndestulătoare pe astfei de 
soluri, mai ales atunci cînd gunoiul de 
grajd se dă fără îngrășăminte minerale."'-- 
In zonele mai umede, sărace, se folosesc : î 
doze mai mari de gunoi de grajd decit în' . .. ; 
zonele calde și secetoase.

In condiții asemănătoare de climă și . 
sol, dintre plantele agricole, păioaselc de • j 
toamnă și primăvară au nevoie de canti
tăți mai mici de gunoi de grajd ddcît cul
turile tehnice (sfecla de zahăr, cipepa, 
cartoful etc.) și decît legumele.

In mod practic, pentru condițiile de la. 
noi din țară, se recomandă o îngrășane 
cu gunoi de grajd o dată la 3-5 ani, cu • 
cîte 20-30 tone la hectar pentru culturile 
de cereale și oîte 30-50 tone la hectar 
pentru legume, livezi și vii. Această can
titate se poate reduce cu 30-50 la sută, 
atunci cînd împreună cu gunoiul de grajd 
se dau și îngrășăminte mineraie-
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Hotărîrea Sovietului Suprem al U. R. S, S. 
în legătură cu raportul președintelui Consiliului de Miniștri 

al U. R. S. S., N, A. Bulganin, cu privire la rezultatele 
conferinței de la Geneva a șefilor guvernelor celor patru puteri

MOSCOVA 6 (Agerpres). — TASS transmite hotărîrea Sovie
tului Suprem al U.R.S.S în legătură cu raportul președintelui 
Consiliului de Miniștri al U.R.S.S- cu privire la rezultatele con. 
ferinței de la Geneva a șefilor guvernelor celor patru puteri’

Ascultind și discutind raportul președintelui Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S., tov. N. A- Bulganin, cu privire la rezul
tatele conferinței de la Geneva a șefilor guvernelor celor patru 
puteri — Franța, Regatul Unit, U R.Ș.S. și S-U.A. — Sovietul 
Suprem al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste aprobă Intru 
totul activitatea delegației guvernamentale a U.R.S.S. la con
ferința sus-menționată.

Sovietul Suprem al U.R S.S. subliniază că delegația guver
namentală sovietică la conferința de la Geneva a dus cu con
secvență politica externă leninistă de pace a Statului Sovietic, 
care corespunde intereselor vitale ale poporului sovietic, inte
reselor întăririi păcii și securității in întreaga lume.

Sovietul Suprem al U.R.S.S. constată că In ultimul timp ca 
urmare a activității rodnice a Uniunii Sovietice și a celorlalte 
state iubitoare de pace, s-a produs, o oarecare slăbire a încor
dării internaționale care a apărut in relațiile dintre state după 
cel de al doilea război mondial. La această slăbire a încordării 
au contribuit in primul rind încetarea războiului din Coreea, 
precum și a operațiunilor militare din Indochina, încheierea 
Tratatului de stat cu Austria ; normalizarea relațiilor dintre 
U.R.S.S și Iugoslavia, care a deschis, calea dezvoltării priete
niei și colaborării intre cele două țări ; desfășurarea cu succes 
a conferinței de la Bandung a țărilor Asiei și Africii; vizita 
primului ministru al Indiei, J. Nehru, în Uniunea Sovietică, in 
urma căreia s-au consolidat și mal. mult relațiile de prietenie 
dintre U.R.S S. și India O mare însemnătate pentru micșo
rarea încordării internaționale a avut-o propunerea guvernului 
sovietic din 10 mal In problemele reducerii armamentelor, 
Interzicerii armelor atomice și cu hidrogen și înlăturării pri
mejdiei unul nou război.

Toate acestea, precum și puternica Influență exercitată de 
mișcarea pentru pace a tuturor popoarelor asupra politicii 
externe a guvernelor a creat o atmosferă favorabilă pentru 
desfășurarea cu succes a conferinței de la Geneva-

Popoarele din întreaga lume, care au urmărit cu uriașă aten- 
ț’e lucrările conferinței, nu s-au înșelat In speranțele lor. Con
ferința de la Geneva a șefilor guvernelor celor patru puteri 
a jucat un rol important in opera de slăbire continuă a încor
dării in relațiile dintre state șl în primul rind în relațiile din
tre marile puteri care au participat la conferință. Această con
ferință are o însemnătate istorică și constituie începutul unei 
noi etape în îmbunătățirea relațiilor dintre state, indiferent 
de orinduirea lor politică și socială, pe baza coexistenței paș
nice și a stabilirii încrederii între state, fără de care nu este 
Cu putință încetarea „războiului rece" și asigurarea unei păci 
trainice și îndelungate între popoare.

Sovietul Suprem al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste

constată cu satisfacție că principala trăsătură a conferinței 
de la Geneva a fost spiritul colaborării și înțelegerii reciproce, 
necesar pentru stabilirea încrederii între state. Șefii guvernelor 
celor paitru puteri au manifestat bunăvoință de a colabora și 
s-au străduit să găsească calea spre soluții de comun acord.

Sovietul Suprem al U.R.S.S. iși exprimă speranța că, 
călăuzlndu-se după directivele elaborate de șefii guvernelor, con
ferința miniștrilor Afacerilor Externe ai Uniunii Sovietice, Sta
telor Unite ale AmericiiJ Angliei și Franței, convocată pentru 
luna octombrie anul curent, va face un nou pas pe calea regle
mentării problemelor Internaționale nerezolvate.

Sovietul Suprem al U R.S.S. consideră că contactele personale 
ale șefilor guvernelor celor patru mari puteri, stabilite la con
ferința de la Geneva, vor contribui la crearea unei atmosfere 
de colaborare concretă intre țări. Dezvoltarea continuă a aces
tor contacte personale va corespunde, fără îndoială, intereselor 
întăririi cauzei păcii și colaborării internaționale.

Un fapt pozitiv în opera îmbunătățirii situației internaționale 
îl constituie do asemenea stabilirea de legături nemijlocite între 
parlamente și schimbul de delegații parlamentare, efectuat din 
Inițiativa Sovietului Suprem al U.R.S.S. Se poate spera că și 
aceste contacte vor fi lărgite.

Sovietul Suprem al U.R.S.S își exprimă convingerea că sta- 
bi irea unor legături politice, economice și culturale mal largi 
între țări, Indiferent de orinduirea lor socială și politică, pe 
baza respectării drepturilor suverane, a neamestecului în tre
burile lor interne, corespunde intereselor popoarelor și va duce 
la întărirea păcii, prieteniei și colaborării între ele.

Sovietul Suprem al U R.S.S este convins că conferința de la 
Geneva și directivele șefilor guvernelor celor patru puteri către 
miniștrii Afacerilor Externe vor constitui un nou stimulent 
pentru intensificarea continuă a luptei popoarelor pentru con
solidarea păcii in lumea întreagă. Popoarele iubitoare de pace 
vor manifesta, fără îndoială, vigilența cuvenită și perseverența 
necesară ca sarcinile trasate la Geneva de către șefii guver
nelor celor patru puteri să fie întruchipate in hotărîri concrete 
în interesul păcii și securității generale a tuturor popoarelor.

Sovietul Suprem al U R.S.S. declară că Uniunea Sovietică a 
dus și va duce și de acum înainte o politică de pace, colaborare 
internațională, de slăbire a încordării Internaționale, va lupta 
pentru stabilirea încrederii între state în interesul rezolvării 
pașnice pe calea tratativelor a problemelor Internaționale princi
pal. Sovietul Suprem al U.R.S.S. își exprimă speranța că pe 
această cale se va bucura de sprijinul tuturor parlamentelor 
și guvernelor.

Sovietul Suprem al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste 
este profund convins că poporul sovietic, pătruns de năzuința 
fierbinte și sinceră de a trăi în pace și prietenie cu toate 
popoarele, sprijinind în unanimitate politica externă de pace 
a guvernului său și animat de mărețele idei ale construcției 
comuniste, va lupta și de acum înainte cu energic neslăbită 
pentru înflorirea continuă a puterii patriei sale.

------------------------ :----------- ♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦--------------------------------------

Pentru progresul și binele omenirii
De multe ori oamenii se gîndesc la ce 

le va aduce viitorul. Unii dau frîu liber 
imaginației, alții sînt mai rezervați; dar 
toți înclina să privească zilele ce vor veni 
în lumina unui progres tehnic nemai-’n- 
tllnit. cînd munca omului va fi cu mult 
ușurată, cînd el va avea la dispoziție 
forțe uriașe cu care să stăpânească na
tura. Totul poate deveni realitate mai 
ales de cînd omul, datorită științei, a 
ajuns pe culmi nebănuite de dezvoltare, 
a descoperit forța gigantică ce stălea 
ascunsă de milioane de ani în miezul 
atomului.

Din nefericire, prima aplicare a aces
tei descoperiri științifice de uriașă va
loare a fost aceea de a distruge într-o 
ciipă sute de mii de vieți omenești, de a 
preface în scrum și pulbere realizări 
înfăptuite în $ceo!e prin muncă pașnică. 
Niciodată lumea nu va putea uita groaz
nicele bombardamente atomice de la Hi- 
roșima si Nagasaki, care au produs atâta 
jale si durere ponorului japonez. Dar 
omenirea s-a ridicat la timp în apărarea 
propriei sale existente. Din ce în ce mai 
«nuXi . savanti. răsoun«înd apeliului 
omenirii dornice de pace și progres s-au 
pus tai slujba nobilei cauze a folosirii e- 
neegiei atomice in scopuri pașnice.

Unul din principalele rezultate ale vo
inței- d:rz exprimate a maselor este și con
ferința inier-natională pentru folosirea e- 
nergiei atomice in scopuri pașnice, con
vocată de O.N.U. la Geneva. Trebuie să 
subliniem, înainte de toate, că această 
conferință s? deschide întrun moment 
deosebit de prielnic. După o perioadă în
delungată de încordare, etnd norii groși 
ai unui nou răzbpi se adunau din ce în 
ce mai amenințători, iată că asistăm la 
eforturi susținute de a se găsi calea spre 
o pace trainică. Spiritul care a domnit în 
tot timpul recentei conferințe de la Ge
neva a șefilor guvernelor celor patru pu
teri $i care se caracterizează prin atmo
sfera conciliantă de înțelegere si de 6timă

reciprocă, își face loc cu putere î” dife
ritele domenii ale vieții internaționale. 
Iată de ce opinia publică mondială este 
înclinată să creadă, pe bună dreptate, că. 
conferința științifică care s-a deschis tot 
la Geneva va fi încununată de succes, 
își va atinge scopul pentru care a fost 
convocată.

Aci vor fi discutate problem^ extrem de 
importante de care depinde în mare mă
sură progresul civilizației umane; este 
explicabil astfel interesul deosebit trezit 
de conferință nu numai în cercurile de 
specialiști, care așteaptă de la ca lămuri
rea unor probleme științifice importante, 
dar și în rindui maselor largi, care-și 
leagă de ea cele mai mari speranțe. La 
conferință și-au anunțat participarea un 
număr de 66 de țări. După cum se știe, 
delegația sovietică va prezenta la confe
rință un raport asupra funcționării primei 
centrale atomo-electrice din lume și alte 
rapoarte privind folosirea energiei nucle
are in industrie, în agricultură, in medi
cină. biologie și în alte ramuri ale știin
ței. Dorința vie de colaborare manifestată 
si în acest domeniu de oamenii sovietici 
este recunoscută în întreaga lume. In le
gătură cu aceasta trebuie dus actul de 
uriașă însemnătate, care nu are prece
dent în istorie: hotărîrea guvernului 
U.R.S.S. de a acorda ajutor Chinei. Po
loniei, Cehoslovaciei, Romtnieî. R. D. 
Germane. Ungariei și Bulgariei în 
vederea însușirii tehnicii atomice.

Această colaborare între state în dome
niul energiei atomice desigur că se va 
întări și se va lărgi după actuala confe
rință științifică de la Geneva. Este de 
așteptat ca la această conferință delega
țiile S.U.A.. Angliei. Canadei. Argentinei 
și altor state să facă comunicări impor
tante, care vor contribui la progresul ge
neral al cercetărilor în domeniul folosirii 
practice a energiei atomice în scopuri 
pașnice.

La conferința științifică de la Genova 
participă și o delegație din partea tării 
noastre. Cu toate că studiile în domeniul 
energiei nucleare sînt la noi într-o fază 
de început, totuși oamenii noștri de ști
ință vor face de la tribuna conferinței in
teresante comunicări.

Ramurile de aplicare a energiei ato- 
tnu'.ui descătușat sînt extrem de variate. 
Diferitele substanțe radioactive, izotopii 
radioactivi și-au si găsit întrebuințare 
largă în industrie. în agricultură. în bio
logie. în medicină. în chimie și în multe 
alte ramuri. Folosirea acestor mijloace 
noi se extinde tot mai mult, revolutionind 
știința și tehnica.

Pentru a se bucura de cuceririle știin
ței, omenirea trebuie să trăiască în pace, 
să fie ferită de perico'ul armelor 
atomice. Oj bucurie au salutat po
poarele apropierea punctelor de vedere 
ale celor patru state în ce privește pro
blema dezarmării și a interzicerii fabri
cării armelor atomice si cu hidrogen. Pă
șind înainte-pe acest drum, guvernele vor 
îndeplini dorința fierbinte exprimată tn 
ultimii ani de sutele de milioane de 
oameni din toate țările, care s-au decla
rat împotriva folosirii armelor de exter
minare în masă. Succesul conferinței 
științifice care s-a deschis la Geneva 
poate contribui de asemenea în mare 
măsură la soluționarea cu un ceas mai 
devreme a acestor probleme, conform 
dorinței maselor.

Poporul romln alături de celelalte po
poare iubitoare de pace, salută conferința 
de la Geneva pentru folosirea energiei 
atomice în scopuri pașnice și îi urează 
succes deplin în desfășurarea lucrărilor. 
El speră că, țntr-un viitor nu prea îndepăr
tat, se va putea bucura din plin, alături 
de celelalte popoare, de binefacerile ge
nialelor descoperiri a’.e mintii omenești.

Conferința de presă 
a președ nte.ui Eisenhower

WASHINGTON 6 (Agerpres). — TASS 
transmite :

în conferința sa de presă din 4 august 
președintele Eisenhower s-a ocupat la în
ceput pe scurt de activitatea desfășurată 
de sesiunea Congresului celei de a 84-a 
legislaturi. Eisenhower a declarat că în 
domeniul politicii externe Congresul a [ 
arătat că sprijină pe deplin metoda blpar- 
tizană de tratare și rezolvare a probleme
lor politicii externe.

Fiind întrebat care este părerea sa in 
privința celor spuse de N. A- Bulganin la 
cea de a 3-a sesiune a Sovietului Suprem 
al U.R S S. în legătură cu propunerea Iul 
Eisenhower referitoare la schimbul de 
planuri militare, Eisenhower a spus că, 
pe cit ii este cunoscut, primul ministru 
Bulganin a spus numai că după părerea 
sa. propunerile sovietice din 10 mal cu 
privire la dezarmare au un caracter mal 
realist.

Președintele Eisenhower a spus că el 
nu consideră declarația lui N. A. Bulga
nin ca o dovadă că Bulganin ar fi închis 
ușa după el. fără a lăsa deschisă vre-o 
posibilitate pentru tratative în acest do
meniu. El a adăugat că la conferința de 
la Geneva s-a pus doar baza discutării 
acestei probleme.

Fiind solicitat să confirme știrea că 
Statele Unite intenționează să prezinte 
spre examinare un program cu desăvîr- 
șlre nou în domeniul dezarmării. Eisen
hower a spus că guvernul lucrează per
manent la această problemă și că în acest 
domeniu se ivesc permanent Idei noi. El 
a adăugat că propunerea făcută de el la 
Geneva nu a fost decît un început și este 
de așteptat să fte prezentate unele pro
puneri noi dar niciuna din ele nu trebuie 
considerată ca definitivă.

Fiind rugat să aprecieze caracterul ac
tualelor tratative chino-americane de la 
Geneva, Eisenhower a spus că aceste 
tratative se referă la problema eliberă
rii unor cetățeni și că Statele Unite nu 
intenționează să discute probleme, pri
vind prietenii lor, în absența acestor prie
teni-

La întrebarea despre posibilitatea unor 
tratative între China și Statele Unite la 
cel mai înalt nivel, Eisenhower a spus că 
in prezent este prea devreme să se vor
bească despre o conferință ia cel mai 
înalt nivel și despre consecințele tratati
velor chino-americane de la Geneva. El
senhower a arătat că. după cum a spus 
secretarul de stat Dulles, actualele trata
tive chino-americane pot duce la o con
ferință a miniștrilor, dar nu la o confe
rință la cel mai inalt nivel.

---- >-----

Declarația lui Edgar Faure
PARIS 6 (Agerpres). In ședința din 

5 august a Adunării Naționale, șeful gu
vernului francez, Edgar Faure, a făcut o 
declarație consacrată problemelor de po
litică externă.

După ce s-a ocupat de rezultatele poli
ticii guvernului în domeniul economic, 
Faure a trecut la problemele de politică 
externă- Politica externă a guvernului 
francez, a spus el. are două obiective: 
..organizarea securității” și asigurarea 
destinderii internaționale. în această or
dine de idei, Faure s-a ocupat de rezulta
tele conferinței de la Geneva a șefilor gu
vernelor celor patiu puteri.

Subliniind că această întîlnire a permis 
șefilor guvernelor celor patru puteri și 
miniștrilor de externe să stabilească un 
contact direct și să ducă „tratative leale*'. 
— Faure a subliniat că rezultatele aces
tor prime tratative nu sînt exprimate nu
mai în directivele date de șefii guverne
lor miniștrilor lor de externe. Faure a 
declarat că în toate punctele care au fi
gurat pe ordinea de zi a conferinței de 13 
Geneva a fost.deja realizat un progres

Fără îndoială, a spus Faure, toate aces
te probleme nu au fost rezolvate dar nici 
una din ele nu a fost neglijată. Confe
rința de la Geneva va continua la un 
alt nivel spre a găsi soluțiile concrete 
pentru toate aceste puncte. Ea continuă 
de pe acum. în prezent are loc întilni- 
rea între reprezentanții guvernului ame
rican și si Republicii Populare Chineze. 
Mareșalul Bulganin șl Hrușclov au fost 
invitați oficial să vină în Marea Britanie 
Pinay și cu mine am fost invitați de gu
vernul sovietic să participăm la tratative 
la Moscova. Am acceptat această Invita
ție și vom pleca la începutul lui octom
brie".

La Festivalul Mondial al Tineretului 
de la Varșovia

Tinerii romîni s-au Întîlnit cu tinerii din țările arabe

Intîlniri prietenești
Intr-una din zile, la sediul delegației 

tineretului din țara noastră au venit în 
vizită tinerii din delegațiile Norvegiei, 
Suediei și Islandei. întâlnirea s-a desfășu
rat intr-o atmosferă deosebit de Însufle
țită. Membri ai delegației tineretului ro- 
min au prezentat un scurt program artis
tic. care a fost aplaudat de oaspeți cu 
căldură.

Tinerii au făcut schimb de insigne și 
daruri, manifestîndu-și dorința de a strîn- 
ge cit mai mult legăturile de prietenie. 
Delegații tineretului romîn au mai pri
mit în vizită tineri din Japonia, din Pa
kistan și din Ceylon. ZileJe trecute, la 
delegația tineretului sovietic a venit in 
vizită un mare grup de tineri francezi, 
participant! la Festival. Tinerii sovietici 
au făcut o primire călduroasă prietenilor

francezi. Au avut loc schimburi de insig
ne, autografe, cărți poștale și adrese

In limbile rusă și franceză au răsunat 
cuvinte de salut și prietenie. Gazdele au 
prezentat un bogat program artistic in 
cinstea oaspeților. In încheiere, tinerii 
celor două țări au cîntat cu Însuflețire 
imnul tineretului democrat.

In aceste zile, la Varșovia au loc și 
intîlniri ale tinerilor pe profesii. Astfel 
s-au întîlnit tinerii metalurgiști, docheri, 
miner?, textiliști. tinerii dm agricultură, 
din industria chimică, cinematografică și 
altele.

Aceste intîlniri au dovedit cu tărie că 
interese comune leagă tinerii din toată 
lumea care doresc pace, progres, înfrățire 
și colaborare intre popoare.

Cîntece, dansuri, veselie
* Participanții la Festival și mii de lo
cuitori ai orașului Varșovia pot admira 
zilnic spectacole prezentate în sălile de 
teatru și piețele frumos pavoazate, de an
samblurile de tineret din îrttreaga lume. 
La Palatul de Știință și Cultură au loc 
programe naționale, iar în toate sălile de 
cinematograf din Varșovia se prezintă 
filme aduse de delegații de tineret la Fes
tival.

Membrii ansamblului cultural și artis
tic al delegației noastre au prezentat o 
serie de spectacole în diferite săli și pe 
estrade din Varșovia. Pe estrada din ma
rea Piață Stalin, din fața Palatului Cul
turii și Științei, tineretul romîn a oferit 
un frumos program artistic. Orchestra de 
muzică populară, echipa de dansuri popu
lare, acrobați și artiști de estradă s-au 
bucurat de un succes deosebit, zecile de

mii de spectatori bislnd în repetate rîn
duri.

In aceeași zi, la ora 20, tn sala teatru
lui de vară din parcul Lazienkowskin. sd; 
liștii ansamblului teatrului de operă $1 
balet din București, lrinel Liciu. Gabriel 
Popescu, Pușa Niculescu, Gheorghe Coto- 
velea, Simona Ștefănescu si Gelu Barbu 
au dat un recital îndelung aplaudat.

In parcul Skarvszewșkin, corul tinere
tului condus de Marin Constantinescu a 
cules vii aplauze de la miile dc spectatori 
prezent i.

In piața Jednosci Robotniczci, în ca
drul unui program internațional, unde se 
prezentau dansuri populare pentru a fi 
învățate de tinerii din alte țări, echipa 
de dansuri a tineretului nostru a jucat 
hore și sirbe. precum și „permită", dan
suri care au plăcut mult celor prezenți.

Victoriile strălucite obținute de sportivii noștri
In fiecare din zilele în care sportivii 

veniți la Varșovia din toate colturile lumii 
se întrec ne numeroasele stadioane și 
baze sportive de pe cuprinsul R. P. Po
lone. solii patriei noastre obțin rezultate 
din ce'e mai valoroase. De c.irînd, Io- 
landa Balaș, la inăljime. Alexandru Po
pescu la înot si llie Sa vel la garduri au 
cucerit medalia de aur a Festivalului. Și 
iată că numai dună citeva zile Angelica 
Rozeanu. Toma Reiter si Matei Gantner 
au emerit și ei. de data aceasta, cinci 
mcdaiii de aur ciștigind probele de du
blu mixt, dublu femei, dublu bărbați si 
simplu femei. Victorii prețioase au obți
nut echipele noastre de handbal care la 
băieți aii întrecut echipa Belgiei cu 19-3 
iar la fete pe puternica echipă a R. D. 
Germane cu 4-2.

Echipa masculină de baschet a obținut 
și ea o meritată victorie c‘$tig:nd in fața

echipei R. Cehoslovace cu 58-49 califirin- 
du se astfel în turneul final de baschet.

La box. Petre Zaharia și C. Dumitrescu 
au realizat două victorii frumoase tntre- 
cind dc Strandberg (Suedia) și Michaud 
(Elveția).

Echipa de ciclism în componența că
reia se afla si reprezentantul asociației 
Recolta. Ludovic Zanoni, a avut o fru
moasă comportare ocupînd locul doi în 
proba de 100 km. contra cronometru în 
care cicliștii noștri s-au întrecut cu cei 
mai buni cicliști europeni.

Succese deosebite a obținut în aceste 
zile si afletii noștri dintre care subliniem 
performanța Alexandrei Sicoe care a rea
lizat un nou rocord R.P.R. la 400 m. 
(56".O).

Voleibalistele noastre, canotorii și ju
cătorii noștri de tenis au obținut la rin
dui lor rezultate care confirmă valoarea 
lor tot mai ridicată în ultimul limp

Campionatele europene de canotaj academic feminin

m u.r.s.s. Vizita delegației agricole americane în U.R.S.SDe trei stăptămîni 
se afiă ~ 2.2_
delegația agricolă a- 
mericană 
din fermieri, oameni de știință. comer- 
cianți, ziariști. In acest răstimp, ea a vi
zitat Moscova. Harcovul. cîmpiile rodi
toare ale Ucrainei și ale Cubanului. o 
serie întreagă de colhozuri, sovhozuri.

• stațiuni de mașini și tractoare., institute 
de cercetări si de pregătire a specialiș
tilor in domeniul agriculturii si creșterii 
animalelor, întreprinderi industriale 
...Oamenii sovietici, care nutjesc un sen
timent de sinceră preienie fată de po
porul american, i-au întîmoinat peste tot 

•cu căldură si bucurie ne membrii delega
ției americane, ca soli ai acestui popor. 
Intr-o serie de arteluri agricole, delegați8 
americană a fost intîmpin.Hă de co'hoz- 
ciici — după vechiul obicei al locului — 
cu DÎine si sare, iar tmerele fete co'hoz- 
nice au dăruit oaspeților buchete de fior. 
Masa dată în cinstea lor In co'hozul 
„ilici" din regiunea..Zaootoiskaia va ră- 
m'.ne, fără îndoială, de neuitat pentru oas
peții americani. Colhoznicii, sovietici și 
oaspeții americani au închinat paharele 

. pentru prietenia si înțelegerea reciprocă 
intre cele două popoare, pentru pace în 
întreaga lume. Corul colhoznicilor a cîn
tat.anoi minunate cintece ucraipiene. iar 
membrii delegației agricole a S.U.A. la 
rindui lor, au cîntat din cîntecele poporu
lui american.

Reprezentanții agriculturii americane 
au fost plăcut impresionați de primirea 
ce li s-a făcut în toate părțile și și-au a- 
răfat în repetate rînduri mulțumirile pen
tru ageastă ospitalitate, atît de caracte
ristici poporului sovietic. Iată ce a de
clarat William Lambert, șeful delegației 
americane, după vizitarea orașului Har 
cov: „Primirea pe care ne-au făcut-o lo
cuitorii Harcovului a fost extrem de cal
dă si de cordială. Am fost foarte impre-

alcătuită.
sionat de cordialitatea, ospitalitatea și 
sinceritatea sentimentelor tuturor oame
nilor pe care i-am întîlnit aici, oameni de 
stat, țărani, muncitori, conducători ai col
hozurilor 
triale".

Primul 
membrii _______  ________ _ ___ ...
velul agriculturii din U.R.S.S. Expoziția 
Agricolă Unională de la Moscova, care 
a adunat în uriașele si nenumăratele ei 
pavilioane tot ce are mai bun agricultura 
socialistă a Uniunii Sovietice, ă stirnit 
admirația oaspeților americani si le-a dat 
posibilitatea să cunoască în ansamblu 
realizările mari ale agriculturii sovietice. 
In colhozurile, sovhozurile si stațiunile 
de mașini si tractoare pe care le-au vi
zitat. printre care unele din propria lor 
inițiativă, membrii delegației agricole a 
S.U.A. s-au interesat de felul cum este 
organizată agricultura sovietică, de gra
dul ei de mecanizare si de metodele fo
losite aci. de felul cum sînt aplicate cele 
mai noi realizări ale științei agrozooteh
nice. Iar colhoznicii sovietici le-au arătat 
gospodăria lor și au explicat oaspeților, 
fără să-și precupețească timpul, tot ce 
La interesat pe aceștia. Membrii delega
ției americane au urmărit totul cu viu 
interes. însemnîndu-si ceea ce prezenta o 
.noutate pentru dînșii, ceea ce au socotit 
că le poate folosi la întoarcerea în țara 
lor. $i astfel de lucruri au găsit destule.

In colhozurile „Luci" si ..Gorki 11“ din 
regiunea Moscova, ei au cercetat fermele 
pentru creșterea animalelor și păsărilor, 
răsadurile de legume, serele, s-au intere
sat de pregătirea furajelor. In .colhozul 
„Ilici" din regiunea Zaporoiskaia' atenția 
lor a fost atrasă de plantațiile do porumb, 
de aria mecanizată și de combina pentru 
strînsul porumbului. In colhozul „Stalin" 
din Cuban, ei au rămas entuziasmați de

și ai întreprinderilor

lucru d<* care s-au 
delegației americane a

indus-

interesat 
fost ni-

culturile de porumb, plantă a cărei înăl
țime a atins aici doi metri, precum și de 
ferma de porci.

Membrii delegației agricole americane 
s-au întîlnit cu oamenii de știință sovietici 
care muncesc in cadrul Institutului agri
col „Docuceaev" din Harcov. cu colecti
vul stațiunii de experimentare și selecțio
nare din Sinel-nicovo a Institutului ucrai
nean de cercetări științifice în cultura ce
realelor. cu savanții de la Institutul uni
onal de selecție și genetică „T. D. Lisen
ko" și cu membrii altor stațiuni și insti
tute agricole pe care le-au vizitat. Pe 
ogoarele Institutului unional de selecție 
și genetică, oaspeții au cercetat cu mult 
interes și curiozitate bumbacul cu coacere 
rapidă, obținut de savanții acestui insti
tut. Soiul de bumbac de care e vorba se 
însămîntează in luna mai si se coace spre 
sfîrsitul lui august — începutul lui sep
tembrie.

Peste tot au avut Ioc discuții si schim
buri de păreri în problemele agriculturii. 
Iar în „cărțile de impresii" din colhozu
rile. sovhozurile și stațiunile de mașini 
și tractoare vizitate de delegația ameri
cană se pot citi astfel de notări: „Fiind 
singurul membru al delegației care a cu
noscut economia Rusiei țariste, sînt plă
cut surprins dc ceea ce ați realizat. Am 
rămas deosebit de plăcut impresionat de 
colhozul dumneavoastră" (Julius Klei
ner) ; „Am văzut aici una din cele mai 
minunate cirezi de vaci care dau mult 
lapte" (William Lambert) ; „Ne-a plăcut 
aici la dumneavoastră. S.M.T.-ul este 
bine utilat" (John lacobbs). Conducăto
rul delegației, americane si decan al 
colegiului de agricultură de pe lingă Uni
versitatea din statul Nebraska. William 
Lambert, a înscris în cartea de onoare a 
Institutului unional de selecție și gene
tica următoarele: „Delegația agricolă

americană vă este 
foarte recunoscătoa
re pentru că ne-ați 
arătat activitatea de 

cercetare științifică atît de importantă și 
realizările Institutului dumneavoastră. 
Este evident că ați obținut succese de 
seamă în crearea diferitelor soiuri de 
plante, soiuri care vor ajuta în mare mă
sură la îmbunătățirea agriculturii în Uni
unea Sovietică. O impresie deosebită a 
produs asupra noastră lucrările dumnea
voastră în ce privește cultivarea porum
bului și griului, precum și metodele folo
site pentru crearea perdelelor forestiere". 

Membrii delegației agricole americane 
s-au interesat de condițiile de viață ale 
oamenilor sovietici și de posibilitățile 
culturale aflate la dispoziția acestora. Ei 
au vizitat teatre, muzee, expoziții; ei 
și-au exprimat admirația față de asisten
ta medîoaiă acordată muncitorilor și col
hoznicilor. Instituțiile pentru copii, tn spe
cial. au stîrnit admirația lor. Ei au putut 
constata, așa cum a declarat unul din 
membrii delegației, că oamenii sovietici 
sînt mulțumiți si fericiți.

Vizita delegației agricole americane în 
U.R.S.S., care are loc în același timp cu 
vizita unei delegații agricole sovietice tn 
Statele Unite, va ajuta la mai buna cu
noaștere a celor două popoare. Reîntorsi 
în patria lor. membrii delegației ameri
cane vor putea povesti cele văzute în 
Uniunea Sovietică. Ei vor povesti, desi
gur. despre viața oamenilor sovietici, de
spre realizările agriculturii sovietice și 
vor arăta. în primul rind. voința una
nimă de pace și de înțelegere cu cele
lalte popoare pe care au întâlnit-o pretu
tindeni în U.R.S.S. Acest schimb de de 
legații agricole, care constituie un început 
în strângerea legăturilor între cele două 
țări, va putea contribui la prietenia po
poarelor american si sovietic pe baza în
țelegerii și încrederii reciproce.

La Snagov. s-au desfășurat timp de 3 
zile întrecerile din cadrul campionatelor 
europene feminine de canotai academic la 
care au luat parte un număr însemnat de 
sportive de peste hotare. La sfîrsitul în
trecerilor clasamentele au arătat că re
prezentantele noastre s au clasat De locul

II în patru din cele cinci curse disputate. 
Este o performantă care confirmă valoa
rea europeană a canotajului nostru. Cele 
cinci titluri de campioane ale Europei pe 
anul 1955 au revenit echipajelor Uniunii 
Sovietice care s au dovedit a fi de depar
te cele mai bune canotoare din Europa.

FOTBAL
Locomotiva București — Lokomotiv Sofia 1—1 (0-0)

Susținînd primul său ioc din cadrul tale în compania puternicei reprezentative 
turneului pe care îl întreprinde în R. P. a feroviarilor din Sofia. Cele două goluri 
Bulgaria echipa feroviarilor bucureșteni au fost înscrise de Savov și Covaci pen- 
a reușit să scoată un rezultat de egali- tru Locomotiva București.

Minerul Petroșani — Minior Dimitrovo 2—1 (1—1)
Sărbătorind Ziua Minerului, la Petro

șani s-au întîlnit într-o partidă viu dis
putată echipele minerilor din Petroșani 
și din Dimitrovo. R. P. Bulgaria. Echipa 
minerilor din Petroșani a jucat mai de
cis și a reușit o prețioasă victorie în fața 
oaspeților înscriind de două ori nrin Titl 
Popescu și Gabor. Pentru minerii din Di

mitrovo a înscris Dancev. Cei peste șapte 
mii de spectatori prezenți la această în
tîlnire au avut prilejul să urmărească 
duminică un ioc de valoare tehnică ridi
cată în care s-a jucat cu multă Insufle- 
țlre, ambele formații dorind să cinstească 
cit mai frumos sărbătoarea minerilor.

Metalul Baia Mare — Tatran
Prezontînd o formație din care nu lip

seau cei sase internaționali echipa Tatran 
era de așteptat să cîștige această întîl
nire. Jucătorii băimăreni însă au opus o 
rezistentă <lîrză punînd deseori fu dificul
tate poarta apărată de cunoscutul portar

R. Cehoslovacă 1—1 (1—1)
Havlicek. Primul gol este marcat de ju
cătorul băimărean Ferenczi pentru ca pu
țin mai tîrzîu Kovacs să aducă egalarca, 
scor cu care se termină dealtfel această 
interesantă întîlnire.
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Timpul probabil pentru zilele de 10, 11 și 12 august

Vremea rămîne nestabilă și răcoroasă 
în timpul nopților. Cerul va fi schimbă
tor. mai mult noros, cu deosebire ziua. 
Vor cădea ploi intermitente $i averse în
soțite de descărcări electrice, fiind mai 
abundente în jumătatea de miazănoapte 
a țării. Vîntul va sufla slab pină la potri
vit dinspre miazănoapte.

Temperatura aerului, în general sta
ționară. coboară noaptea intre 9 și 18 
grade iar ziua urcă între 20 și 28 de 
grade. Local va cădea grindină. Solul va 
fi umed în toată țara, iar tempera'ura lui 
la 8 dimineața va fi cuprinsă între 16 
și 19 grade, cu excepția cimpiei Dunării 
și Dobrogei unde vor fi 18-22 grade.
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